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 ثبات قیمت در 
3بازار کالاهای اساسی

 نرخ تورم فصلی 
تولید برق کاهش یافت
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شــاخص کل بــورس در انتهای 
معــاملات با رشــد بیــش از ۳۸۰۰ 
واحــدی مواجــه شد.شــاخص کل 
بــورس در انتهای معــاملات امروز با 
رشــد ۳۸۰۹ واحدی مواجه شد، بازار 
امروز متعادل بــود و بسیاری از نمادها 
در وضعیت مثبت قرار داشتند، ارزش 
معاملات خرد عــدد ۴,۷۶۴ میلیارد 
تومان را به ثبت رسانده است که نسبت 
به میانگین هفتگی، ۶% و نســبت به 
میانگین ماهانه ۱۰% کاهش داشــته 
اســت.برآیند معاملات در بازار سهام، 
خروج نقدینــگی حقیــقی )فروش 
حقیقی به حقوقی( بــه ارزش ۱,۱۲۷ 
میلیــارد تومــان را نشــان می دهد. 
اما امــروز ۱۳۵ میلیــارد تومان ورود 
نقدینگی انجام شــده اســت.برآیند 
معاملات صندوق هــای درآمد ثابت 
نیز در یک هفته گذشــته حــاکی از 
۸۷۵ میلیارد تومان خروج نقدینگی 
حقیقی از این صندوق ها است. خروج 
نقدینگی از این صندوق می تواند نکته 
مثبتی برای بازار ســهام باشد. امروز 
نیز روند خــروج نقدینــگی حقیقی 
از صندوق هــای درآمــد ثابت با ثبت 
رقــم ۶۹۶ میلیارد تومــان همچنان 
ادامه دارد. در یک هفته گذشته شیب 
خروج از این صندوق ها هم نســبت به 
میانگین ماهانه در حال افزایش است.

ارزش صف های خریــد ۱۶۶ میلیارد 
تومان اســت که نســبت به میانگین 
هفتگی ۱۱ میلیارد تومــان افزایش 
داشته اســت. از ســوی دیگر ارزش 
صف های فروش بــا کاهش ۵ میلیارد 
تومانی نســبت به میانگین هفتگی، 
در محدوده ۱۸۵ میلیــارد تومان قرار 
دارد.بیشترین ارزش معاملات را گروه 
انبوه ســازی با ثبت رقم ۱۲۰ میلیارد 
تومان )۰.۲ برابــر میانگین هفتگی( 
به خــود اختصاص داده اســت. پس 
از آن گروه هــای خــودرویی با ارزش 
معاملات ۵۶ میلیارد تومان )۰.۲ برابر 
میانگیــن هفتگی( و فلزات اســاسی 
با ارزش معــاملات ۵۰ میلیارد تومان 
)۰.۱ برابر میانگین هفتگی( قرار دارند.

گروه وسایل ارتباطی با ارزش معاملات 
۶ میلیارد تومــان )۰.۵ برابر میانگین 
هفتگی( بیشــترین ارزش معاملات را 
نسب به میانگین هفتگی داشته است. 

پس از گذشــت بیش از ۷ ماه بالاخره قرار اســت روز 
شــنبه ۱۴ بهمن ماه جلسه شــورای گفت وگوی دولت 
و بخش خصوصی در محل اتاق بــازرگانی ایران برگزار 

شود
از زمان شــروع ریاســت حسین سلاح ورزی بر اتاق 
بازرگانی ایران )۲۸ خرداد ماه امســال( و حواشی پیاپی 
این نهاد، شــورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی 

تشکیل نشــده بود؛ یعنی تقریباً از فصل تابستان به این 
سو هیچ جلســه ای با عنوان شــورای گفت وگوی دولت 
و بخش خصوصی تشــکیل نشــد تا اینکه چندی پیش 
مجدد انتخابات ریاســت اتاق بازرگانی برگزار و حسن 

صمدزاده به عنوان رئیس جدید اتاق ایران انتخاب شد
در همین راستا نیز قرار است پس از گذشت بیش از ۷ 

ماه شورای گفت و گوی دولت و...

 رشد ۳۸۰۹ واحدی 
شاخص کل بورس

 افزایش ۳۰ میلیون متر مکعبی 
تولید گاز در کشور 2

 لزوم ورود لزوم ورود
  بخش خصوصی  بخش خصوصی
به پالایشگاه سازیبه پالایشگاه سازی
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۱۷ ماه از دستور رییس 
جمهور گذشت

قرار بــود واگذاری مدیریت خودروســازان 
تا پایان شهریور ماه ســال ۱۴۰۱ به بخش 
غیردولتی تعیین تکلیف شود اما تا به امروز 
به جز پاسکاری وظایف بین وزارتخانه های 

اقتصادی، اتفاق جدیدی نیفتاده است
میزان سهام دولت در شــرکت ایران خودرو 
۵.۷ درصد و در سایپا حدود ۱۷ درصد است 
و اگرچه این اعداد به نظر کوچک می رســند 
اما گزارش مرکز پژوهش های مجلس بیانگر 
آن است که غیر از این دو عدد، ۱۲.۲۱ درصد 
از ســهام ایران خودرو و ۱۵.۶ درصد از سهام 
سایپا در اختیار شرکت های عمومی وابسته 
و تحت کنترل دولت است. همچنین ۲۵.۲۴ 
درصد از سهام ایران خودرو و ۳۹.۶۶ درصد از 
سهام سایپا تحت نظام سهام تودلی است که با 
ایجاد حق رأی غیر قانونی برای این سهام های 
تودلی، دولت عملًا مدیریت شرکت ها را در 

دست گرفته است
۱۱ اسفند ماه سال ۱۴۰۰، رئیس جمهوری 
در خلال صدور ۸ فرمان برای بهبود عملکرد 
صنعت خودروســازی، واگذاری مدیریت 
دولتی شرکت های خودروســازی را مورد 
تاکید قرار داد؛ بر اســاس ایــن فرمان، مقرر 
شــد واگذاری مدیریت دولتی شرکت های 
خودروســازی ایران خودرو و سایپا حداکثر 
ظرف ۶ ماه بعد یعنی تا پایان شــهریور ماه 
ســال ۱۴۰۱ به بخش غیردولــتی تعیین 

تکلیف شود
با این حال ۱۷ مــاه از موعد زمــانی تعیین 
شده توسط رئیس جمهوری برای واگذاری 
مدیریت خودروسازان می گذرد، اما بررسی ها 
نشــان می دهد که نه تنها هیچ پیشــرفت 
خاصی در مساله واگذاری ها به وجود نیامده 
است بلکه به نظر می رسد دنده عقب هم در 
این حوزه داشته ایم و وزارت صمت و اقتصاد 
صرفاً با گفتــار درمانی در حال پاســکاری 

وظایف مربوط به واگذاری هستند
به عنــوان نمونه احســان خانــدوزی وزیر 
امور اقتصادی و دارایی مهر ماه ســال جاری 
اعلام کرد که »در دوره فعالیت وزیر پیشین 
صنعت، معدن و تجارت، توافقی در رابطه با 
مسیر واگذاری شــرکت های خودروسازی 
با سازمان خصوصی ســازی و وزارت صمت 
انجام شده بود که اجرای بخشی از آن شروع 
شد، اما به دلیل تغییراتی که در وزارت صمت 

اتفاق افتاد، این کار متوقف شد.«
وی ابراز امیدواری کرده بــود که »به زودی 
توافق جدیدی بــا آقای علی آبــادی وزیر 
صمت، درباره چگونگی به سرانجام رسیدن 
این مسیر با سازمان خصوصی سازی انجام 

شود.«
دو ماه بعد و در اواسط آذر ماه خاندوزی دوباره 
همین صحبت هایی که در مهر ماه کرده بود را 
تکرار کرد؛ او تاکید کرد که باید با علی آبادی 
وزیر صمت در مــورد چگونــگی واگذاری 

خودروسازان به توافق برسند
رئیس جمهور نیــز مجدد در جلســه ای با 
وزرا بر ضــرورت واگذاری ســهام دولت در 

خودروسازان تاکید کرده است
بر همین اســاس هــم بود کــه رهبری 
دیروز در دیــدار بــا کارآفرینان ضمن 
آنکه نظارت دولت را مکمــل حمایت از 
بخش خصوصی برشــمردند، فرمودند: 
»حمایــت دولــت لازم اســت، نظارت 
دولت هم لازم اســت. ضوابــطی وجود 
دارد که باید این ضوابط رعایت بشــود؛ 
چه کــسی بایــد مراقبت کنــد؟ دولت. 
بنابرایــن، نظــارت دولت مطلقــاً قابل 
اغماض نیست؛ امّا نظارت غیر از دخالت 
کردن اســت. من دیروز شــنیدم که در 
بعضی از شــرکت هایی که دولت و بخش 
خصوصی شریک هســتند، با اینکه سهم 
دولت ســهم زیادی نیســت، مدیریتّ 
در اختیار دولت اســت؛ بــه نظر من این 
منطق ندارد. از همان شیوه های قانونی 
اســتفاده کنند، مدیریتّ را به خود مردم 
و به خود سهامداران شرکت ها بسپارند، 
منتها نظارت بشــود. در این ســال های 
گذشــته، بعد از آنکه سیاست های اصل 
۴۴ را بنده ابلاغ کردم )۵( و اصرار کردم 
و دنبال کــردم، کارهــای بی قاعده ای 
را دیدیــم انجــام گرفت که بــر اثر عدم 
نظــارت بــود. البتــه این اولیــن باری 
نیســت که رهبری صراحتاً دخالت های 
دولــت در فعالیت هــای اقتصــادی را 
مذمــت می کنند. ایشــان بارهــا و در 
ســخنرانی های مختلفی به این موضوع 
پرداخته و تاکید کرده اند که دولت باید 
دخالت دست برداشــته و بر فعالیت های 
اقتصادی نظارت داشــته باشد؛ به عنوان 
نمونه رهبر انقلاب ۱۰ بهمن ماه ســال 
۱۴۰۰ نیز در دیدار بــا تولیدکنندگان و 
فعالان اقتصادی فرمــوده بودند: »من با 
دخالت مســئولین دولت و دستگاه های 
اقتصــادی  فعالیت هــای  در  دولــتی 
موافق نیســتم، اما با هدایــت، نظارت و 

کمک شان موافقم.«

سکوت و لبخند با منظورِ 
»آقای منظور«؛»معشوره« 

عاقبت به خیر می شود؟
در حــالی خبرنگار مهر از رییس ســازمان 
برنامه و بودجه پیرامون تامین مالی دو ابر پروژه 
لرستان یعنی سد معشوره و راه آهن سوال کرد 
که داوود منظور صرفا سکوت و لبخند تحویل 

داد
 در جریان سفر داوود منظور رئیس سازمان 
برنامه و بودجه به لرستان خبرنگار مهر پیگیر 
آخرین وضعیت تأمیــن اعتبــار دو ابر پروژه 
لرستان شد. سد معشوره و راه آهن لرستان دو 
پروژه مهمی هستند که تاکید رئیس جمهور را 

در پیوست رسانه ای خود دارند
در حالی که منظور امــروز از تأمین اعتبار 
۱۰۰ میلیاردی برای راه آهن لرستان خبر داده 
بود که مطالبات متولیان امــر در قرارگاه خاتم 
الانبیا به عنوان پیمانکار پروژه بسیار بیشــتر 
از این رقم اســت و با این روند تأمین اعتبار بیم 
تعطیلی مجدد این پروژه تاریخی و مسن وجود 

دارد
اما منظور در واکنش بــه پیگیری خبرنگار 
مهر در زمینه تأمین اعتبار مورد نیاز این دو ابر 
پروژه صرفاً به سکوت و لبخند اکتفا کرد و پاسخ 

دیگری نداد
برخی صحبت های افراد حاضر در تیم همراه 
منظور از مسکوت ماندن پروژه سد معشوره به 
دلیل آنچه ارزیابی زیست محیطی عنوان شده 
اســت خبر می دهد؛ آن هم در مورد پروژه ای 
که سال هاســت وعده اجرای آن داده می شود 
و حتی رئیس جمهور نیز در سفر استانی خود از 

اجرای آن گفته بود
حجت الاسلام سید احمدرضا شــاهرخی 
نماینده ولی فقیه در لرســتان طی هفته های 
گذشته در خطبه های نماز با یادآوری اینکه باید 
»اقدامات از روی کاغذ بــه میدان عمل و اقدام 
برسد« گفته بود: تســریع در زیرساخت های 
اســتان، ســاخت راه آهن و ســد »معشوره« 
بدون کاســتن از ارتفاع و مخــزن آن، تکمیل 
بیمارســتان ها، راه اندازی صنایــع تعطیل یا 
نیمه تعطیــل، اقدام صنایع جدیــد، اقدامات 

فرهنگی و% نیاز استان است
این در حالیســت که فرهاد زیویار استاندار 
لرســتان هم نیمه آذرماه امســال در اظهاراتی 
پروژه ســد »معشــوره« را یــکی از پروژه های 
کلان استان برشــمرد که چند ده هزار میلیارد 
تومان اعتبار نیــاز دارد و گفته بود: این پروژه نیز 
جزو مصوبات ســفر اول رئیس جمهور است که 
البته موانع قانــونی زیــادی دارد، بااین وجود با 
پیگیری های بی شــمار توافقات اولیه برای رفع 
آنها انجام شده اســت.وی ماده ۲۳ صدور مجوز 
ســاخت این پروژه را مهم ترین مانع آن قلمداد 
کرد و عنوان کرد: دستگاه های زیادی باید برای 
ســاخت این پروژه مجوز لازم را صادر کنند که 
محیط زیســت مهم ترین آنها است.اســتاندار 
لرســتان، گفت: با پیگیری هایی که انجام شد 
در جلســه اواخر مهرماه امســال هیأت دولت 
رئیس جمهور رئیس ســازمان محیط زیست را 
ملزم به تسریع در صدور مجوز ماده ۲۳ کردند.

زیویار، اظهار کرد: البتــه اختلاف نظرهایی در 
این مورد وجود دارد؛ اما به زودی مشــکلات این 
پروژه نیز رفع خواهند شــد.داریوش حسن نژاد 
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای لرستان نیز 
در گفت وگو با رســانه ها تاکید کرد که »اجرای 
ســد و نیروگاه »معشــوره« از دیگر مصوبات 
بخش آب اســتان اســت که کارفرمایی آن به 
شرکت توســعه آب و نیروی ایران محول شده 
اســت و پیگیری اخذ مجوز ماده ۲۳ و تکمیل 
مطالعات آن در دســتور کار شرکت مذکور قرار 
دارد.«حســن نژاد، عنوان کرد: با اجرا و تکمیل 
این طرح هــا، ۱۶ هزار و ۴۵۰ هکتــار به اراضی 
آبی استان اضافه خواهد شــد و اشتغال هشت 
هزار و ۲۲۵ نفر را فراهم خواهد کرد.مجوز ماده 
۲۳ و مباحث زیست محیطی در حالی امروز سد 
اجرای معشوره شده اســت که بد نیست بدانیم 
این پروژه سال ۹۲ توســط رئیس جمهور وقت 
کلنگ زنی شده اســت! خردادماه سال ۹۲ بود 
که رئیس جمهور وقت بــرای کلنگ زنی پروژه 
سد »معشوره« به لرستان سفر کرد تا در روزهای 
پایانی دولتش روی دســت استان لرستان یک 
کلنگ زنی بی نتیجه بگذارد.ســد »معشوره« 
استان لرســتان مصوب ســفر نخست هیئت 
دولت یعنی حدود ۱۵ سال پیش است و قبل از 
آن نیز بارها در دولت های مختلف به عنوان یکی 
از مطالبات جدی مردم مطرح و وعده اجرا گرفته 
اســت، وعده هایی که سال هاست بین النهرین 
لرستان را در میان دو رود »کشکان« و »سیمره« 
تشنه نگه داشتن اســت.حجت الاسلام رئیسی 
رئیس جمهور در جریان سفر خود به لرستان و در 
نشست خبری با رسانه ها با اشاره به اینکه یکی 
از حوزه هایی که می تواند تولیــد را رونق دهد و 
محوریت لرستان را در مسئله کشاورزی می تواند 
پیش ببرد مسئله سدها به ویژه سد »معشوره« 
اســت، گفــت: امــروز اعلام کردیم کار ســد 
»معشوره« باید آغاز شود، هر مقدار بودجه داریم 
برای ســال ۱۴۰۱ برای این پروژه می گذاریم و 
در ســنوات دیگر هم اختصاص می دهیم؛ البته 
وزیر نیرو اعلام کردند با پیمانکار پروژه صحبت 
کرده اند که این سد در مدت کوتاه تر ازآنچه فکر 

می شود به سامان برسد

خبر

در فصل پاییز ۱۴۰۲، درصد تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده 
کل بخش برق نســبت به فصل قبل )تورم فصلی( ۶.۹ - اســت که در 
مقایسه با همین اطلاع در فصل قبل )۹.۷ درصد(، ۱۶.۶ واحد درصد 

کاهش داشته است
در فصل پاییز ۱۴۰۲، شــاخص قیمت تولیدکننــده بخش برق 
۳۰۹.۴ است که نسبت به فصل قبل )تورم فصلی( ۶.۹ درصد کاهش، 
نسبت به فصل مشــابه ســال قبل )تورم نقطه به نقطه( ۳۲.۰ درصد 
افزایش و در ۴ فصل منتهی به فصل جاری نسبت به دوره مشابه سال 

قبل )تورم سالانه( ۴۵.۸ درصد افزایش داشته است

در فصل پاییز ۱۴۰۲، درصد تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده 
کل بخش برق نســبت به فصل قبل )تورم فصلی( ۶.۹ - اســت که در 
مقایسه با همین اطلاع در فصل قبل )۹.۷ درصد(، ۱۶.۶ واحد درصد 
کاهش داشــته اســت. به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توســط 
نیروگاه های برق به ازای فروش محصول خود به شــرکت های توزیع 
برق، در فصل پاییز ۱۴۰۲ نسبت به فصل قبل، ۶.۹ درصد کاهش دارد. 
در فصل مورد بررسی، تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده بخش برق 
نسبت به فصل قبل، برای ســاعات مختلف اوج بار، میان بار و کم بار، به 
ترتیب ۵.۹ -، ۶.۸ - و ۷.۸ - درصد بوده اســت.در فصل پاییز ۱۴۰۲، 

درصد تغییرات شــاخص قیمت تولیدکننده کل بخش برق نسبت 
به فصل مشابه ســال قبل )تورم نقطه به نقطه( ۳۲.۰ درصد است که 
در مقایســه با همین اطلاع در فصل قبل )۷۲.۳ درصد(، ۴۰.۳ واحد 
درصد کاهش داشته است. به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توسط 
نیروگاه های برق به ازای فروش محصول خود به شــرکت های توزیع 
برق، در فصل پاییز ۱۴۰۲ نسبت به دوره مشابه سال قبل، ۳۲.۰ درصد 
افزایش دارد. تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده بخش برق در فصل 
مورد بررسی نسبت به فصل مشابه ســال قبل، برای ساعات مختلف 

اوج بار، میان بار و کم بار، به ترتیب ۳۶.۸، ۳۰.۸ و ۳۱.۱ درصد بوده است

نرخ تورم فصلی تولید برق کاهش یافت

درآمــد ۵ میلیارد دلاری با خامــوشی گازهای 
مشــعل ، کاهش ۵۰ درصدی بارش های زمستانه/ 
لزوم مصرف بهینه آب و افزایــش ۳۰ میلیون متر 
مکعبتولید گاز در کشــور از مهمترین اخبار آب و 

انرژی در هفته جاری بودند
درآمــد ۵ میلیارد دلاری با خامــوشی گازهای 
مشــعل ، کاهش ۵۰ درصدی بارش های زمستانه 
/ لزوم مصرف بهینه آب، تغییر ســقف بنزین آزاد 
تأثیر چندانی بر قاچاق ســوخت نــدارد، افتتاح 
۶۷ پروژه آب و فاضلاب بــه ارزش ۶۸ هزار میلیارد 
در هرمزگان و تولید گاز در کشــور ۳۰ میلیون متر 
مکعب افزایش یافت از مهمترین اخبار آب و انرژی 

در هفته جاری بودند
تولید گاز در کشور 30 میلیون متر مکعب 

افزایش یافت
جواد اوجی وزیر نفت )شنبه، هفتم بهمن ماه( در 
بازدید از مرکز مدیریت دیسپچینگ شرکت ملی 
گاز ایران با بیان اینکه طبــق گزارش ها در بعضی از 
استان های کشــور حدود ۱.۵ تا ۲ متر برف باریده 
است، گفت: در این شرایط شبکه گازرسانی پایدار 
و مستمر بوده اســت و در هیچ نقطه ای قطعی گاز 

نداشته ایم
وزیر نفت با بیان اینکه ۸۵۱ میلیون مترمکعب 
گاز به شبکه سراسری کشــور تزریق شده است، 
اظهار کرد: این رقم بی ســابقه بوده اســت و در این 

زمینه یک رکورد به شمار می آید
اوجی گفت: با همت مردم در ایام ســرد امسال 
حدود ۱۱ درصــد کاهش مصــرف و در مجموع 
۱۰ ماه، حدود ۵ درصد معــادل حدود ۱۵ میلیون 

مترمکعب در روز کاهش مصرف داشته ایم
وی افزود: امســال از پیش تدابیر لازم اندیشیده 
شد و در زمینه تولید گاز نسبت به پارسال روزانه ۳۰ 
میلیون مترمکعب افزایش تولید را از فازهای پارس 
جنوبی و میدان های مستقل گازی در شرکت نفت 
مناطق مرکزی داشــتیم، همچنین با جمع آوری 

گازهای مشعل حجمی به تولید گاز اضافه شد
تزریق بیش از 4 میلیارد مترمکعب گاز به 

خطوط سراسری
سعید عقلی مدیر دیســپچینگ شرکت ملی 
گاز، گفت: با برنامه هایی که در بخش های تجاری، 
خانگی و صنایع غیر عمده اجــرا کرده ایم و در عین 
حال پیش بینی هــا و عملیات هایی کــه در زمینه 
تولید بیشــتر گاز انجام شــده، از ابتدای امســال 
حدود ۴ میلیارد مترمکعب گاز بیشــتر نسبت به 
پارسال تحویل خطوط گازرسانی برای استفاده در 

بخش های مختلف شده است
وی افــزود: بــا پیش بیــنی پاداشی کــه برای 
مشترکان خانگی گذاشته شده، مصرف گاز حدود 
۶ درصد در کل ســال در بخش خانگی کمتر بوده 
است. در همه نقاط کشور به ویژه در بخش انتهایی 
شبکه گازرســانی که هم اکنون در فصل یخبندان 
هستند، توانسته ایم در بالاترین فشار گاز را تحویل 

مشترکان در این شهرها بدهیم
مدیر دیســپچینگ شــرکت ملی گاز در پایان 
خاطرنشــان کرد: تاکنون به طور میانگین روزانه 
۲۸ میلیون مترمکعب گاز بیشــتر )با افزایش ۱۴ 
درصدی( به بخش نیــروگاهی و روزانه ۲۰ میلیون 
مترمکعب بیشتر از این ســوخت پاک )افزایش ۷ 

درصدی( به صنایع عمده تحویل شده است
کاهش 50 درصدی بارش های زمستانه / 

لزوم مصرف بهینه آب
فیروز قاسم زاده ســخنگوی صنعت آب با اشاره 
آخرین وضعیت بارش ها و موجودی سدهای کشور 
اظهار داشــت: ســال آبی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ در حالی 
۱۲۷ روز خود را سپری می کند که پیش بینی های 

بارشی محقق نشده است و ســال جاری به عنوان 
چهارمین ســال خشــک متوالی، با کاهش جدی 

بارش روبروست
وی با بیــان اینکه فصل پاییز امســال با کاهش 
بارندگی حدود ۳۰ درصدی به پایان رسید، افزود: 
تاکنون، بارش های زمستانه نیز با کاهش حدود ۵۰ 
درصدی روبرو بوده است؛ به طوری که بارش های 
باران و برف هفته اخیر به ویژه در شمال غرب کشور 
نه تنها نتوانست کمبود بارش پاییزه را جبران کند 

بلکه سهم زمستان نیز محقق نشده است
قاســم زاده خاطرنشــان کرد: پوشــش برفی 
کشور، علی رغم رشد اندک نسبت به سال گذشته، 
همچنان با کاهش ۱۰ درصدی نسبت به متوسط 

بلند مدت مواجه است
تولید روزانه 5۷0 میلیون مترمکعب گاز 

شیرین در پارس جنوبی
حسین شــمشیری معاون مدیرعامل مجتمع 
گاز پارس جنوبی در نشســت با رئیس ســازمان 
بازرسی کل کشــور گفت: هماهنگی های خوبی 
با شــرکت های مســتقر در منطقه پارس جنوبی 
وجــود دارد و مجتمع گاز پارس جنوبی توانســته 
است در ســایه این همدلی و کار گروهی اقدام های 

شایسته ای ثبت کند
وی افــزود: بــرای عملیات تعمیرات اســاسی 
هماهنگی بسیار خوبی با بالادســت داشــته ایم و 
حمایت های بسیار ارزشمندی به منظور پایداری 

تولید گاز و محصولات جانبی محقق شده است
معاون مدیرعامل مجتمــع گاز پارس جنوبی 
تصریح کرد: اکنون روزانه ۵۷۰ میلیون مترمکعب 
گاز شیرین از پالایشــگاه های پــارس جنوبی به 
خطوط انتقال تزریق و خــوراک پتروشیمی های 
مستقر در منطقه به صورت مستمر تأمین می شود 

و صادرات نیز به طور مطلوب در جریان است
وقوع بارش ها عمدتــاً در مناطق غرب، 

شمال و شمال غربی کشور
مؤسســه تحقیقات آب اعلام کرد: هفته جاری 
وقوع بارش ها عمدتــاً در مناطق غرب، شــمال و 
شمال غربی کشــور و برخی مناطق شمال شرقی 

کشور پیش بینی می شود
بر پایه گزارش مؤسسه تحقیقات آب، برای هفته 
جاری )۷ تا ۱۳ بهمن مــاه( وقوع بارش ها عمدتاً در 
مناطق غرب، شمال و شــمال غربی کشور و برخی 

مناطق شمال شرقی کشور پیش بینی می شود
همچنیــن در بــرخی مناطق جنــوب دریای 
خزر مقادیر تجمعی بــارش ۱۰۰ تا ۱۵۰ میلی متر 
پیش بینی شــده است. بر اســاس این گزارش، در 
هفته منتهی به ۱۳ بهمن ماه در مناطق غربی کشور 
به ویژه استان های چهارمحال وبختیاری و لرستان 
بارش تجمعی ۵۰ تا ۷۵ میلی متر پیش بینی شــده 

است
دستورالعمل صادرات برق تجدیدپذیرها 

ابلاغ شد
مصطفی رجبی مشهدی ســخنگوی صنعت 
برق و مدیر عامل توانیر گفت: بر اساس این مصوبه 
در صورتی که ظرفیت مازاد برای خطوط صادراتی 
برق کشور وجود داشته باشد، مجوزهای لازم جهت 
سرمایه گذاری در حوزه نیروگاه های تجدید پذیر، 
برقابی و حتی ذغال سنگ ســوز به سرمایه گذاران 

متقاضی واگذار خواهد شد
سخنگوی صنعت برق با استناد به دستورالعمل 
مورد اشــاره تصریح کرد: امکان صادرات برق برای 
ســرمایه گذاران این نیروگاه ها به مــدت ۸ ماه در 
سال فراهم شده و سرمایه گذاران می توانند علاوه 
بر احداث نیروگاه تجدید پذیر یا برقابی نســبت به 
افزایش ظرفیت صادراتی شــبکه برق کشور اقدام 

کنند
ســخنگوی صنعت برق با تاکید بر اینکه تأمین 
برق هموطنان در داخل کشــور همیشه در الویت 
بوده و هست افزود: در ۴ ماه ایام اوج مصرف برق در 
کشور که با ناترازی تولید و مصرف مواجه هستیم، 
این نیروگاه ها موظف به عرضــه برق برای مصارف 

داخلی در بورس انرژی هستند
امضــای قــرارداد اجــرای ۸ طرح در 
میدان های مشترک نفتی وگازی در دهه فجر

جواد اوجی روز یکشــنبه )هشتم بهمن ماه( در 
نشست هیئت دولت که به ریاســت سیدابراهیم 
رئیسی، رئیس جمهوری برگزار شــد، گزارشی از 
افزایش قابل توجه سرمایه گذاری در صنعت نفت 
در دولت مردمی ارائه کــرد و در ضمن آن از اجرای 
۱۸۲ طرح بزرگ در عرصه نفت، گاز، پتروشیمی و 
پخش و پالایش خبر داد که ۱۳۲ طرح آن به ارزش 
بیش از ۲۸ و نیم میلیارد دلار به بهره برداری رسیده 

است
وی با بیان اینکه ۵۰ طرح دیگر نیز به ارزش ۴۷ و 
نیم میلیارد دلار در دست اجراست، افزود: افزایش 
۱ میلیون ۲۰۰ هزار بشکه تولید نفت و ۵۰ میلیون 
مترمکعب تولید گاز از ابتــدای دولت، ۶۳ میلیون 
مترمکعب ظرفیت پالایش گاز خام، افزایش قابل 
توجه جمع آوری گاز مشــعل معادل ۱۰ میلیون 
مترمکعب و افزایش تولید ۴۸ هزار بشــکه نفت از 
میدان های مشترک، بخشی از عایدات طرح های به 

بهره برداری رسیده وزارت نفت بوده است
وزیر نفت از افتتاح ۱۵ طرح بزرگ در این بخش 
به ارزش ۲ میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار در بخش های 
بالا و پایین دستی خبر داد و اظهار کرد: همچنین در 
ایام دهه فجر قرارداد اجرای ۸ طرح در میدان های 
مشــترک نفتی و گازی به ارزش ۱۴ میلیارد دلار 

امضا خواهد شد
بهره برداری 3۶05 پروژه گازرســانی و 

توسعه ای همزمان با دهه فجر
مجید چگنی، مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران 
در آستانه دهه فجر و سالروز پیروزی انقلاب اسلامی 
اظهار کرد: بهره بــرداری از این پروژه ها و توســعه 
گازرسانی به شهرها به ویژه روستاها، نشان از آن دارد 
که شاخصه عدالت اجتماعی در جمهوری اسلامی 
ایران که معرف رویکرد نظام در خدمت رســانی به 

مردم است، به خوبی در حال اجراست
وی ادامه داد: از این تعداد پروژه، بهره برداری 
از پروژه های گازرسانی به ۱۰۵۶ روستا، ۱۳ شهر 
و ۲۵۱۸ واحد صنعتی را در برنامه داریم که برای 
اجرای این پروژه ها، نزدیک بــه ۸۰ هزار میلیارد 

ریال هزینه شده است
تغییر سقف بنزین آزاد تأثیر چندانی بر 

قاچاق سوخت ندارد
محمد علی خطیبی نماینده پیشین ایران در 
اوپک در گفت وگو با خبرنگار مهر با اشاره به اینکه 
تغییر ســقف بنزین آزاد تأثیر چندانی بر قاچاق 
ســوخت ندارد، گفت: مدیریت مصرف سوخت 
از اهمیت بالایی برخوردار اســت اما این موضوع 
به تنهایی نمی تواند منجر به جلوگیری از قاچاق 

سوخت شود

وی با اشــاره به اینکه بخش اعظمی از قاچاق 
ســوخت مربوط بــه کارت های جایــگاه داران 
می شود، خاطر نشــان کرد: مردم سهمیه ماهانه 
خود را مصرف می کنند اما ممکن است از طریق 
کارت ســوخت های موجود در جایگاه ها شبانه 
تانکرهای ســوخت را پر کند بــه همین دلیل به 
نظر می رسد بیشــتر قاچاق مربوط به این بخش 

می شود
خطیبی با اشــاره بــه اینکــه در برنامه هفتم 
توسعه پیش بینی شده که در طول ۵ سال آینده 
مصرف بنزین به حدود ۲۰۰ میلیون لیتر برسد، 
خاطر نشان کرد: این رقم، رقم بسیار بالایی است 
که نیاز به اقدامات دیگری هــم دارد و به تنهایی 

منجر به کاهش مصرف نمی شود
این کارشناس انرژی با اشاره به مصرف بالای 
بنزین در کشــور خاطر نشــان کرد: متأســفانه 
مصــرف بنزین در کشــور ما بالا اســت و میزان 
مصــرف و تولید بــا یکدیگر تناســب ندارند، به 
عنوان مثال ســالانه یــک میلیــون و ۵۰۰ هزار 
خودرو به نــاوگان اضافه می شــود و در کنار آن 
واردات خودرو را در نظر بگیریم مصرف بنزین به 
همان تناسب افزایش پیدا می کند.هاشم امینی 
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
با بیان اینکــه دولت سیزدهم فصــل جدیدی از 
خدمات رسانی در حوزه آبرســانی پس از انقلاب 
را گشوده است، افزود: اســتان هرمزگان به دلیل 
مسائل اقلیمی، شرایط شــکننده تری در منابع 
آبی دارد و برای تأمین نیاز آبی آن باید پروژه های 
متعددی تعریف و مورد بهره بــرداری قرار گیرد 
که خوشــبختانه با نگاه متفاوت دولت سیزدهم 
شــاهد به ثمر نشســتن طرح هــای تأثیرگذار 
آبرسانی هستیم.وی در تشــریح جزئیات افتتاح 
و کلنــگ زنی پروژه های آب و فاضلاب در ســفر 
آتی رئیس جمهوری گفت: در این سفر ۶۷ پروژه 
در بخــش آب و فاضلاب افتتاح و یــک پروژه نیز 
کلنــگ زنی خواهــد شد.هوشــنگ فلاحتیان 
معــاون برنامه ریزی وزیر نفت با اشــاره به اینکه 
عملکرد دولت سیزدهــم در جمع آوری گازهای 
مشــعل قابل قبول بوده اســت، گفت: از مجموع 
۵۵ میلیــون مترمکعب گاز مشــعل در ایران، با 
برنامه ریزی در دولت سیزدهم تا پایان امسال ۱۵ 
میلیون مترمکعب از این گازها جمع آوری خواهد 
شد، همچنین تا پایان سال ۱۴۰۳ روزانه حداقل 
۳۰ میلیون مترمکعب دیگر از گازهای مشــعل 
جمع می شــود.معاون برنامه ریــزی وزیر نفت 
تأکید کــرد: در مجموع ســرمایه گذاری که باید 
در عرصه جمع آوری گازهای مشعل انجام شود، 
بیش از ۵ میلیارد دلار است.فلاحتیان ارزش گاز 
مشعلی را که تا پایان سال ۱۴۰۴ در میدان های 
نفتی و گازی کشور جمع آوری خواهد شد معادل 
ارزش صــادرات گاز کنونی ایران به کشــورهای 
همسایه دانســت و گفت: بر اســاس طرح های 
پیش بینی شــده، روزانه ۵۰ میلیون مترمکعب، 
معادل ۱۷ میلیارد مترمکعب در ســال گازهای 
مشــعل جمع آوری و بــه چرخه اقتصاد کشــور 

تزریق خواهد شد

 افزایش ۳۰ میلیون متر 
مکعبی تولید گاز در کشور

پس از گذشــت بیش از ۷ مــاه بالاخره قرار 
اســت روز شــنبه ۱۴ بهمن ماه جلسه شورای 
گفت وگوی دولت و بخــش خصوصی در محل 

اتاق بازرگانی ایران برگزار شود
از زمان شروع ریاســت حسین سلاح ورزی 
بر اتاق بازرگانی ایران )۲۸ خرداد ماه امســال( 
و حواشی پیاپی این نهاد، شــورای گفت و گوی 
دولت و بخش خصوصی تشــکیل نشــده بود؛ 
یعنی تقریباً از فصل تابســتان به این ســو هیچ 
جلسه ای با عنوان شــورای گفت وگوی دولت و 
بخش خصوصی تشکیل نشــد تا اینکه چندی 
پیش مجدد انتخابات ریاســت اتــاق بازرگانی 
برگزار و حسن صمدزاده به عنوان رئیس جدید 

اتاق ایران انتخاب شد
در همین راستا نیز قرار است پس از گذشت 
بیش از ۷ ماه شورای گفت و گوی دولت و بخش 
خصوصی با حضور احسان خاندوزی وزیر امور 

اقتصادی و دارایی روز شنبه در محل اتاق ایران 
برگزار شود

گفتنی اســت، صــد و هفدهمین نشســت 
شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی ۲۷ 

خرداد ماه برگزار شده بود
شورای گفت وگو چیست؟

شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
مجالی برای تعامــل بیشــتر ارکان حاکمیت 
به خصوص دولت با بخش خصوصی اســت که 
از یک سو بتواند، نســبت به رفع موانع کسب و 
کار و تسهیل فعالیت اقتصادی تشریک مساعی 
بیشتر کند و از دیگر سو به منطقی کردن اندازه 
دولت و توسعه سهم بخش خصوصی در اقتصاد 

کشور بیانجامد
شــورای گفت وگو در ادامه سیاســت های 
کلی اصل ۴۴ قانون اســاسی و همسو با بخش 
اقتصــادی سیاســت های کلی برنامــه پنجم 

ابلاغی مقام معظم رهبری اســت که طی ماده 
۷۵ قانون برنامه پنجم توسعه شکل گرفت

در مــاده ۷۵ قانون برنامه پنجم آمده اســت 
که به منظــور تبادل نظر دولــت و بخش های 
خصــوصی و تعــاونی و تســهیل فعالیت های 
اقتصادی ایــن بخش ها، بــررسی و رفع موانع 

کسب و کار و اتخاذ
تصمیم مؤثر برای اقدامات لازم در چارچوب 
قوانیــن و مقررات موجود و ارائه پیشــنهادها و 
راهکارهای اجرایی مناســب به مراجع ذیربط، 
شــورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی با 

ترکیب
وزیر امور اقتصادی و دارایی )رئیس شــورا(، 
رئیس کل بانــک مرکزی جمهــوری اسلامی 
ایران، معاون برنامه ریــزی و نظارت راهبردی 
رئیــس جمهور، وزیــر صنایع و معــادن، وزیر 
تعاون، وزیر بازرگانی، وزیر جهاد کشــاورزی، 

وزیر کار و امور اجتمــاعی، وزیر نفت، وزیر نیرو، 
دو نفر از معاونان قوه قضائیــه به انتخاب رئیس 
قوه، رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی، رئیــس کمیسیون برنامــه و بودجه و 
محاســبات مجلس شــورای اسلامی، رئیس 
کمیسیون صنایــع و معادن مجلس شــورای 
اسلامی، رئیــس کمیسیون کشــاورزی، آب و 
منابع طبیعی مجلس شــورای اسلامی، رئیس 
اتاق بازرگانی و صنایــع و معادن ایران، دبیرکل 
اتاق تعاون جمهوری اسلامی ایران، شــهردار 
تهران و هشت نفر از مدیران عامل شرکت های 
برتر خصوصی و تعاونی از بخش ها و رشته های 

مختلف تشکیل می شود
بر اســاس تبصــره ۲ این قانــون نیز محل 
دبیرخانه این شــورا بــدون دریافت کمک از 
دولت در اتاق بــازرگانی و صنایــع و معادن 

ایران است

آشتی دولت و اتاق ایران



نگاه

به دام افتادن فراریان از 
مالیات با تصویب لایحه دولت

لایحه اصلاح مالیات های مستقیم چند 
وقتی است به مجلس ارســال شده است و 
در صورت تصویب و اجرایی شــدن موجب 
می شود مجموع درآمد افراد ملاک دریافت 
مالیات قرار بگیــرد و فراریان از مالیات به دام 

بیفتند
مالیات بــر مجموع درآمــد در بسیاری 
کشورها مبنای دریافت مالیات از مردم است و 
افراد با توجه به میزان کل درآمد خود مشمول 
مالیات پلکانی و یا معافیت مالیاتی می شوند. 
در ایران اما به جای مالیات بر مجموع درآمد 
مالیات بر مشــاغل وضع می شود و صنوف 
مختلف هر یک با نرخ های متفاوتی مالیات 
می پردازنــد و یا از پرداخــت مالیات معاف 

می شوند
این شیوه مالیات ستانی باعث شده است 
کشور از بسیاری منابع درآمدی مالیاتی خود 
محروم شود. در حال حاضر اصناف و مشاغل 
بر مبنای شــغل خود مالیــات می پردازند 
و به دلیل عدم شــفافیت در درآمــد آن ها 
معافیت هــای مالیاتی متعــدد و بی مورد و 
فرارهای مالیاتی زیادی در سیستم مالیاتی 

کشور ایجاد شده است
آبــان ماه امســال لایحــه اصلاح قانون 
مالیات های مســتقیم که از ســوی وزارت 
اقتصاد تدوین شــده بــود، در هیئت دولت 
تصویب و به مجلس ارسال شــد. با اجرایی 
شدن این لایحه نظام مالیاتی کشور که پیش 
از این منبع محور بود به مجموع درآمد تغییر 
می کند و مجموع درآمد افراد مبنای دریافت 

مالیات قرار می گیرد
در همین خصــوص مهــدی موحدی 
بکنظر، ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی 
اظهارداشــت: مالیات بر مجمــوع درآمد، 
مالیاتی اســت که مجموع درآمدهای فرد را 
از مجاری مختلف درآمدی مورد محاســبه 
قرار می دهد و هزینه های قابل قبول را کسر 
می کند و آنچه که در نهایــت باقی می ماند، 

مشمول مالیات می شود
موحدی تاکیــد کرد: اگر آنچه از کســر 
هزینه ها از درآمد باقی می ماند عدد پایین تر 
از اعداد تعیین شده باشد اصلًا فرد مشمول 
مالیات نشده و حتی مشــخص کننده این 
اســت که فرد باید مورد حمایت های دولت 
و یارانه ها هم قرار بگیــرد و اگر از یک حدی 

بیشتر بود، مشمول مالیات خواهد بود
دریافت مالیات از مجموع درآمد موجب 
می شود عدالت مالیاتی در کشور برقرار شود 
و افرادی که تاکنون به واســطه خلأ قانونی 
مالیات حقیقی خود را پرداخت نمی کردند، 

نتوانند از زیر بار پرداخت مالیات فرار کنند
در این روش تمــامی درآمد افراد از منابع 
مختلف مثل سود ســپرده، اجاره، تقسیم 
سود ســهام و% یکجا جمع شــده و با کسر 
کســورات و معافیت ها از مجموع آن مالیات 
دریافت می شــود.در این لایحه سعی شده 
است مالیات ستانی بیشــتر از افراد حقیقی 
صورت بگیرد و شخصیت های حقوقی نظیر 
شرکت ها و کارخانه ها معافیت های بیشتری 
را دریافت کنند. در حال حاضــر مالیات بر 
درآمد اشــخاص حقوقی ۲۵ درصد است، 
اما دولت در لایحه پیشــنهادی این رقم را به 
۱۵ درصد کاهش داده است. همچنین سود 
تقسیم نشده شــرکت ها که سرمایه گذاری 
شــود را نیز معاف از مالیــات در نظر گرفته 
است.این مسئله باعث می شود تا تولید مورد 
حمایت بیشــتری قرار بگیرد و افراد انگیزه 
سرمایه گذاری در آن را پیدا کنند. در همین 
خصوص مجیدرضــا حریری، عضــو اتاق 
بازرگانی ایران و چیــن اظهار کرد: هر چقدر 
مالیات ها را به سمت درآمد و مصرف ببریم، 
می توانیم از مالیات بر بخش تولید کم کنیم، از 
همین رو نیز مالیات بر مجموع درآمد اصلاح 
و سیاست گذاری صحیحی است.همچنین 
فریال مســتوفی، عضو اتاق بازرگانی ایران 
معتقد اســت، کاهش مالیات بــر تولید از 
۲۵ درصد به ۱۵ درصــد و موضوع هدفمند 
کردن معافیت های مالیاتی به سمت تولید و 
خلق ارزش بیشتر نظیر اعطای اعتبار مالیاتی 
تحقیق و توســعه در لایحــه اصلاح قانون 
مالیات های مستقیم به عنوان نقطه عطفی 
در تاریخ اقدامات دولت در زمینه حمایت از 
تولید به حساب می آید.به گفته کارشناسان 
هرچقــدر مالیات از بخش مولد کم شــود و 
به بخش غیر مولد اضافه شــود جریان تولید 
در کشور رشد بیشــتری پیدا خواهد کرد و 
سود آن در نهایت متوجه کشور و خانواده ها 
می شود؛ چراکه با شــتاب گرفتن تولید در 
کشــور درآمد خانواده هــا و در نتیجه رفاه 
افزایش پیدا خواهد کــرد و این موضوع خود 
به پیشــرفت بخش های مختلف اقتصادی 
کشور کمک می کند.در لایحه مالیاتی دولت 
علاوه بر تعیین فرمول هایی برای کاهش بار 
مالیاتی تولید موارد دیگری هم مطرح شده 
است که منجر به آسان شدن فعالیت مالیات 
ستانی و کاهش مسئولیت مودیان در تنظیم 

اظهار نامه می شود

صادرات چای؛ از صنعتی تا 
سنتی

مدیــر اجــرایی ســندیکای چــای 
کارخانجات شــمال گفت: سال ۸۶ و ۸۷ 
ســازمان تعاون روســتایی حجم زیادی 
چای خریداری کرد که در نهایت سال ۹۱ 
به بخش خصوصی فروخــت. این چای تا 

امسال در انبار استان گیلان بود
چای یکی از نوشیدنی هــای روزانه و 
پرمصرف کشور است. حبیب جهان ساز، 
رئیس ســازمان چای کشــور با اشاره به 
چای سنواتی به مهر گفت: چای سنواتی 
یعنی چای که در سال های مختلف تولید 
و در انبار باقی مانده اســت که بر اســاس 
حکم مرجــع قضائی این چــای با عنوان 
چای صنعتی و غیر قابل شــرب بســته 

بندی و عرضه می شود
وی افــزود: تا کنون ۲ تــا ۳ کامیون با 
حکــم مراجع قضــائی به عنــوان چای 
صنعتی صادر شــده که در حــال حاضر 
تا بهبــود بازار چای داخــل، صادرات آن 

ممنوع شده است
وی درباره واردات ۱۱۱ هزار تن چای 
در ســال گذشــته عنوان کــرد: واردات 
بیش از نیاز بازار سبب شد تا امسال ثبت 
ســفارش محدود و واردات قطره چکانی 

باشد تا موجودی این بار به اتمام برسد
رئیس ســازمان چای کشــور درباره 
تاریخ انقضــا چای هم گفت: بر اســاس 
مؤلفه های سازمان ملی استاندارد تاریخ 
انقضا چای تولید داخل ۳ ســال در نظر 

گرفته شده است
در ادامه محمدصادق حســنی، مدیر 
اجرایی ســندیکای چــای کارخانجات 
شــمال درباره صــادرات چــای تاریخ 
گذشــته به مهــر گفت: ســال ۸۶ و ۸۷ 
ســازمان تعاون روســتایی حجم زیادی 
چای خریداری کرد که در نهایت سال ۹۱ 

به بخش خصوصی فروخت
وی افزود: این چای تا امســال در انبار 
اســتان گیلان بود و بخشی از آن بســته 

بندی و به تاجیکستان صادرات شد
وی در توضیح بیشــتر عنــوان کرد: 
سازمان تعاون روستایی کشور از سال ۸۴ 
تا ۸۸ متولی خرید تضمینی برگ ســبز 
چای کشور بود. در حال حاضر هم خرید 
آن تضمینی بوده اما متولی، سازمان ملی 
چای کشــور اســت. در آن دوره سازمان 
تعاون روســتایی بابت بهای برگ سبز از 
کارخانجات چای ســازی حدود ۵۴ هزار 

تن چای خشک تحویل گرفت
وی ادامه داد: سازمان تعاون روستایی 
در همان ســال های ۸۶ و ۸۷ اعلام کرده 
بود ۵۰ هزار فروشــگاه در سراسر کشور 
دارد که می تواند به وسیلــه آنها چای را 
به فروش برســاند اما این طور نشــد. در 
نهایت، با مصوبه دولت در ۱۲ مرداد سال 
۹۰ دوباره به آنها اجازه داده شد چای های 
دپو شده را به فروش برســانند؛ البته در 
این مصوبه آمده چای که مربوط به سال 
۸۶ است صرفاً جهت تبدیل به کمپوست 
فروخته شود و چای ســال های ۸۷ و ۸۸ 
به عنوان چای مصرفی به فروش برســد. 
دلیــل آن هم ایــن بود که چــای ۸۶، ۳ 
ســال از تاریخ تولید آن گذشته و قابلیت 
مصرف ندارد؛ بنابراین برگ سبز سال ۸۶ 

باید تبدیل به کمپوست می شد
مدیــر اجــرایی ســندیکای چــای 
کارخانجات شــمال خاطرنشــان کرد: 
سازمان تعاونی روستایی این چای را ۱۸ 
بهمن ســال ۹۱ به فروش رساند که چای 
مربوط به سال های ۸۷ و ۸۸ هم منقضی 
شــده بود؛ به این ترتیب این ســازمان از 
سال ۹۲ شــروع به فروش چای در بازار 
داخــل و خارج کــرد. آخریــن محموله 
هم در ســال ۹۸ به فروش رسید. پس از 
آن فــروش این محصول تا ســال ۱۴۰۱ 
دوباره متوقف شد.حســنی گفت: البته 
سازمان تعاون روستایی قرارداد خود را با 
خریدار یک طرفه فسخ کرده بود که منجر 
به شــکایت خریدار و در نهایــت تعاون 
روســتایی محکوم و موظف بــه تحویل 

چای به خریدار شد
وی عنوان کرد: خریدار تا سال ۹۸ هر 
چه تحویل گرفت مربــوط به محصولات 
ســال های ۸۷ و ۸۸ بود. از سال گذشته و 
با نیابت قضائی، طبق مصوبه دولت، برگ 
سبز ســال ۸۷ باید تحت نظارت سازمان 
ملی چای و اســتانداری گیلان تبدیل به 

کمپوست می شد

خبر
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شــاخص کل بورس در انتهای معاملات امروز بــا ریزش ۱۰۹۰۱ 
واحدی مواجه شد

ارزش معاملات خرد عدد ۴,۵۹۲ میلیارد تومان را به ثبت رسانده 
است که نســبت به میانگین هفتگی، ۷% و نسبت به میانگین ماهانه 

۱۲% کاهش داشته است
در یک هفته گذشــته برآیند معــاملات در بازار ســهام، خروج 
نقدینگی حقیقی )فروش حقیقی به حقوقی( به ارزش ۸۲۵ میلیارد 
تومان را نشان می دهد. امروز نیز روند خروج نقدینگی حقیقی با ثبت 
رقم ۱۴۰ میلیارد تومان همچنان ادامه دارد. این درحالی است که در 

یک هفته گذشته از شدت خروج نسبت به میانگین ماهانه کاسته شده 
است

برآیند معــاملات صندوق های درآمــد ثابت نیــز در یک هفته 
گذشــته حاکی از ۱,۰۳۹ میلیارد تومان خروج نقدینگی حقیقی از 
این صندوق ها اســت. خروج نقدینگی از این صندوق می تواند نکته 
مثبتی برای بازار سهام باشــد. امروز نیز روند خروج نقدینگی حقیقی 
از صندوق های درآمد ثابت برای دومیــن روز متوالی با ثبت رقم ۲۲۴ 
میلیارد تومان همچنان ادامه دارد. در یک هفته گذشته شیب خروج 

از این صندوق ها هم نسبت به میانگین ماهانه در حال افزایش است

ارزش صف های خرید ۳۰۱ میلیارد تومان اســت که نســبت به 
میانگین هفتگی ۹۷ میلیارد تومان افزایش داشته است. از سوی دیگر 
ارزش صف های فروش با کاهش ۴ میلیارد تومانی نسبت به میانگین 

هفتگی، در محدوده ۱۸۴ میلیارد تومان قرار دارد
بیشــترین ارزش معاملات را گروه انبوه ســازی با ثبت رقم ۶۸۴ 
میلیارد تومان )۱.۱ برابر میانگین هفتگی( به خود اختصاص داده است. 
پس از آن گروه های خودرویی بــا ارزش معاملات ۳۹۹ میلیارد تومان 
)۱.۱ برابر میانگین هفتگی( و شیمیایی با ارزش معاملات ۳۰۵ میلیارد 

تومان )۰.۹ برابر میانگین هفتگی( قرار دارند

ریزش ۱۰۹۰۱ واحدی شاخص کل بورس در انتهای معاملات

خودکفایی در حوزه کود پیگیری می شود
رییس ســازمان جهادکشاورزی اســتان تهران 
با تاکید بر تأمیــن اقلام موردنیاز ایام مــاه رمضان و 
عید نوروز گفت:ماهانه بیــش از ۱۴۷میلیون قطعه 
جوجه ریزی در کشــور انجام و بــالای ۲۰۰هزار تن 

گوشت توزیع می شود
مدیر شــرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان 
تهران از تأمین و تدارک ۸۷ درصد کود استان خبر داد 
و افزایش ۳۰ درصدی تولید گندم در سال گذشته را 

تأمین و توزیع به موقع کود دانست
به گفته وی، از میزان ۵۲ هزار و ۶۲۲ تن ســهمیه 
ابلاغی استان تا کنون ۴۵ هزار و ۷۸۱ تن آماده تدارک 

و بالغ بر ۴۲۰۰ تن در بین کشاورزان توزیع شده است
گفتنی اســت، ۸۸ درصد نیاز کودهــای یارانه ای 
کشور از سوی شرکت های داخلی و دانش بنیان تأمین 
می شود. به عنوان مثال کشــور در کود ازته خودکفا 
است و در بخش کود فســفات و پتاس هم در مدت ۳ 

سال آینده با ۳۰ پروژه خودکفایی محقق می شود
کاهش تورم روستایی

معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور با 
اشاره به کاهش ۴.۶ درصد تورم روستایی یادآور شد، 
حدود ۲۷.۵ درصد از تولید ناخالص داخلی توســط 
جمعیت حدود ۲۰ میلیون نفری روســتاهای کشور 

انجام می شود
چای جا خوش کرده در انبارها

رییس سازمان چای کشور با اشاره به چای سنواتی 
بیان کرد، چای که در سال های مختلف تولید و در انبار 
باقی مانده است را به عنوان چای سنواتی می شناسند 
که بر اساس حکم مرجع قضائی با عنوان چای صنعتی 

و غیر قابل شرب بسته بندی و عرضه می شود. تا کنون 
۲ تا ۳ کامیون با حکم مراجع قضــائی به عنوان چای 
صنعتی صادر شــده که در حال حاضر تــا بهبود بازار 

چای داخل، صادرات آن ممنوع شده است
سال گذشــته ۱۱۱ هزار تن چای وارد کشور شد 
که بیش از نیاز بازار بود از این رو امســال ثبت سفارش 

محدود شد
بر اساس مؤلفه های سازمان ملی استاندارد تاریخ 
انقضا چای تولید داخل ۳ ســال در نظر گرفته شــده 

است
مدیر اجرایی سندیکای چای کارخانجات شمال 
هم اظهار کرد، سال ۸۶ و ۸۷ سازمان تعاون روستایی 
حجم زیادی چای خریداری کرد که در نهایت ســال 
۹۱ به بخش خصوصی فروخت. این سازمان در همان 

سال های ۸۶ و ۸۷ اعلام کرده بود ۵۰ هزار فروشگاه در 
سراسر کشور دارد که می تواند به وسیله آنها چای را به 
فروش برساند اما این طور نشــد. در نهایت، با مصوبه 
دولت در ۱۲ مرداد ســال ۹۰ دوباره به آنها اجازه داده 
شد چای های دپو شــده را به فروش برسانند؛ البته در 
این مصوبه آمده چای که مربوط به ســال ۸۶ اســت 
صرفاً جهت تبدیل به کمپوست فروخته شود و چای 
ســال های ۸۷ و ۸۸ به عنوان چای مصرفی به فروش 
برسد. دلیل آن هم این بود که چای ۸۶، ۳ سال از تاریخ 
تولید آن گذشته و قابلیت مصرف ندارد؛ بنابراین برگ 

سبز سال ۸۶ باید تبدیل به کمپوست می شد
کارگروه چای در اســتان گیلان همچنین تاکید 
دارد چای ســال های ۸۷ و ۸۸ باید به عنوان مصارف 
صنعتی صادر شــود کــه ۷۰۰ تن از ایــن محصول، 

اردیبهشت امسال به کشــورهای مختلف به عنوان 
چای صنعتی صادر شد

این کارشــناس حوزه چــای ادامــه داد، پیش تر 
صادرکنندگان از دو گونی اســتفاده می کردند؛ گونی 
داخلی که چای داخل آن نگهداری می شد. روی این 
گونی ذکر می شــد چای قابل شرب یا صنعتی است یا 
اینکه نوشته ای وجود نداشــت. اما روی گونی بیرونی 
یا دومی نوشــته می شــد، چای صنعتی یا محصول 
مصرف انسانی ندارد. آنچه در برخی مواقع رخ می داد 
این بود که پــس از خروج محموله از مــرز گونی دوم 
خارج می شد. بنابراین هنگامی که گفته می شود این 
چای صنعتی اســت باید به کشورهایی صادر شود که 
دارای تکنولوژی تبدیل آن بــه فرآورده های صنعتی 
هستند. کشورهای همسایه ایران مثل تاجیکستان، 
گرجستان، قزاقستان، ازبکستان، روسیه، افغانستان و 
عراق هیچیک این تکنولوژی را ندارند؛ بنابراین چای 
ارسال شده به این کشور به مصرف انسانی می رسد زیرا 

سودجو در این بازار زیاد است
کشورهای همسایه بازار هدف محصولات ایرانی 
اعم از کشاورزی و غیر کشــاورزی است. کشاورزان به 
عنوان صادرکننده، ســال ها تلاش کردند تا بخشی 
از چای تولیدی کــه در داخل با ذائقه مردم کشــور 
همخوانی ندارد صادر کرده و بازار بین المللی داشــته 
باشــند. حال با صادرات چای های تاریخ گذشــته و 
صنعتی به این کشورها ظرفیت بازار هدف پر می شود. 
همچنین با صادرات چای تاریخ گذشــته که صنعتی 
است اما به مصرف انســانی می رسد، اعتبار کشور زیر 

سوال می رود

ساخت پالایشــگاه و ذخیره ســازی بنزین از 
اقداماتی اســت که می تواند کمک شایانی به رفع 

ناترازی بنزین کرده و مانع از واردات آن شود
 ساخت پالایشــگاه و ذخیره سازی بنزین یکی 
از اقداماتی است که می تواند کمک شایانی به رفع 
ناترازی بنزین کند و حتی مانــع از واردات بنزین 
برای حل این معضل شــود. اقدامی که دولت قبل 
در آن ناکام مانــد و تنها پروژه نیمه تمام ســتاره 
خلیج فارس را که در دولت دهــم کلید خورده بود 
تکمیل کرد. این اتفــاق در حالی رخ داد که مجلس 
شــورای اسلامی وزارت نفت را مکلف به ســاخت 
پتروپالایشــگاه کرده بود اما دولت بــا بی توجهی 
تمــام از کنار آن عبــور کرد. در دولــت جدید هم 
ساخت پالایشگاه شهید سلیمانی مطرح شد که از 
آن روز تا کنون همچنان کاری از پیش نرفته است 
و حتی اخیراً رهبر انقلاب در ســخنانی از ناترازی 
و واردات بنزیــن گلایه داشــتند و تصریح کردند 
»بعضی از مسائل کلان کشور هست که ما به کلان 
بودنِ آن مســائل توجّه نداریم. مسئله ی سوخت 
همین جور؛ ما الان در مسئله ی سوخت، به معنای 
واقعی کلمه مشکل داریم. ما کشور تولیدکننده ی 
نفت، با این همه منابع زیرزمینی نفتی، بنزین وارد 
کنیم؟ این معنی دارد؟ معنایش همین اســت که 
ما در یک مسئله ی کلان دچار مشکلیم. مسئله ی 
برق همین طور. مسائل گوناگونی هست که مسائل 
کلان کشور است و ناترازی در این مسائل، کشور را 
رنج می دهد و مانع کارهای بزرگ متعدّدی می شود. 
بخش خصوصی مــا می تواند در ایــن زمینه ها به 
معنای واقعی کلمه کمک کند، همین طور که الان 
شــنیدید. اینکه حالا بخش خصوصی بیاید مثلًا 
فرض کنید که با یک مجموعه ی برق خورشیدی 
۱۸۰۰ مگاوات برق تولید کنــد، خب چیز خیلی 
خوبی اســت. یک بخش خصوصی می آید خودش 
سرمایه گذاری می کند، ۱۸۰۰ مگاوات برق تولید 
می کند؛ این برای کشــور خیلی با ارزش است. اگر 
ما اینها را تشویق کنیم، اگر ما به اینها کمک کنیم، 
اگر برنامه ریزیِ درست انجام بگیرد، مطمئن�ا بخش 
خصوصی می تواند در ایــن برنامه های کلان، هم 
فکر ارائه بدهد، هم عمل ارائه بدهد. این عرضِ ما به 
مسئولین محترم و به خود شــما فعّالان اقتصادی 

بخش خصوصی است« 
انفعال ایران از پالایشگاه سازی

به گــزارش رســانه های بین الملــلی در آسیا 
۴۷ پروژه جدیــد پالایشی در مرحله ســاخت یا 
برنامه ریزی اســت. از این طرح ها ۱۸ پالایشــگاه 
در حــال ســاخت اســت و ۲۹ طــرح در مرحله 
طراحی هستند. نکته جالب توجه در این است که 
کشورهایی مانند کره جنوبی، چین و ژاپن و حتی 
هند که تولید کننده نفت خام نیستند و واردکننده 
آن به شــمار می روند نیز در این ســال ها همواره 
به دنبال ارتقای پالایشــگاه ی موجــود و احداث 
پالایشگاه های جدید بوده اند زیرا قطع به یقین آنها 
وزیری نداشتند که پالایشگاه سازی را کثافت کاری 

بداند
زنگنه همواره تکمیل پالایشــگاه ستاره خلیج 
فارس را افتخار خود می دانــد. در حالی که به گفته 

اصغر ابراهیمی اصل معاون اســبق وزارت نفت این 
پروژه در زمان دولت احمدی نژاد شــکل گرفت و 
۷۹ درصد پیشرفت داشــت. ۲۱ درصد باقی مانده 
باید در ظرف ۱.۵ ســال به پایان می رسید. اما چون 
زنگنه به این کار اعتقادی نداشت، اعتبار لازم به آن را 
تخصیص ندادند تا اینکه عدم ساخت این پالایشگاه 
می توانست برای کشور هزینه زا باشد به همین دلیل 
در دولت دوازدهم بعد از ســال ها این پالایشگاه به 

اتمام رسید
نکته جالب توجه در این اســت عدم ســاخت 
پالایشگاه در کشور در حالی توسط زنگنه رقم خورد 
که مجلس قانون اجرای پتروپالایشگاه ها را تصویب 
کرده بود، برخی از دولت مردان گذشته معتقد بودند 
این قانون برای ورود بخش خصوصی است و دولت 
اجازه ساخت پالایشگاه را ندارد اما بر اساس مجوز 
مجلس در صورتی که بخــش خصوصی اقدامی به 
ساخت پالایشگاه نکند وزارت نفت متولی ساخت 

پالایشگاه است
وزارت نفت متولی اصــلی اجرای قانون 

پتروپالایشگاه
وقتی قانون اجرای پتروپالایشگاه ها را مشاهده 
می کنیم رســماً مجلس به وضــوح و با صراحت 
استفاده از ظرفیت های بازار سرمایه را برای ساخت 
پتروپالایشــگاه در اختیار دولت قرار داده بود و در 
کنار آن نقش مهم وزارت نفت در اجرای این قانون 
نیز بیان شده است اما جالب است مسئولان وزارت 
نفت نســبت به آن بی توجهی کردند و هیچ پرونده 
قضائی برای آنها مبنی بر ترک فعلی که داشــتند 

تشکیل نشد
اگر وزیر وقــت نفت مروری بر مــواد شیوه نامه 
ابلاغی و همچنین قانون مصوبه مجلس شــورای 
اسلامی کند بی شــک به یــاد می آورد که اصل و 
هدف طراحی چنین طرحی هم زمان با تاکید مقام 
معظم رهبری بر اجرای هرچه ســریع تر سیاست 
پالایشگاه ســازی، هدایت نقدینگی کلان موجود 
به ســوی بخش تولید و بهره مندی مردم از عوائد 
طرح های سودآور پالایشی است که این موضوع از 

سوی زنگنه نادیده گرفته شده بود
مغفول ماندن ظرفیت پالایشی در کشور

محمد علی قدیری کارشــناس انرژی در رابطه 
با این موضــوع به مهــر می گوید: ایــران با وجود 
برخورداری از منابع غنی نفتی و سابقه طولانی در 
زمینه استخراج نفت، هنوز در حوزه پالایش با نقطه 
ایده آل فاصله دارد، این عقب ماندگی را می توان از 
ســهم پایین ایران در زمینه پالایش نفت نسبت به 
ظرفیت تولید مشاهده کرد. در حال حاضر ظرفیت 
پالایشی دنیا به بیش از ۱۰۰ میلیون بشــکه در روز 
رسیده است. این در حالی است که ظرفیت پالایشی 
ایران روزانه با احتســاب نفت خام و میعانات گازی 

تنها حدود ۲.۲ میلیون بشکه است
وی ادامــه داد: ایران بــا وجود اینکــه یکی از 
بزرگترین دارندگان ذخایر نفتی دنیا است، سهمی 
حدود ۲ درصد از ظرفیت پالایــشی دنیا را به خود 
اختصاص داده است که نسبت به میزان منابع نفتی 
موجود در کشــور، ســهمی بسیار اندک و محدود 

است

این کارشــناس انرژی خاطر نشــان کرد: این 
جبران عقــب ماندگی ظرفیــت پتروپالایشی در 
قانون برنامه ششم توســعه در نظر گرفته شده بود 
به طوری که در بند »الف« ماده ۴۴ این قانون آمده 
است: »دولت مکلف است به منظور افزایش ارزش 
افزوده انرژی و تکمیل زنجیره ارزش در طول اجرای 
قانون برنامه اقدام های زیر را انجام دهد: تسهیلات 
لازم برای ایجاد ظرفیت پالایش مقدار دو میلیون و 
هفتصد هزار بشکه در روز نفت خام و میعانات گازی 
با ضریب پیچیدگی بالا توســط بخش غیردولتی 
را به نحوی برنامه ریزی و اجرا کند تا ترکیب تولید 
فرآورده آن ها اساساً به محصولات سبک تر و میان 
تقطیر اختصاص یابد و ســهم نفت کوره در الگوی 

پالایش از ده درصد )۱۰%( بیشتر نشود«
قدیری با اشاره به اینکه در ســال های گذشته 
توجه ویژه ای به افزایش ظرفیت پالایشگاهی نشده 
اســت، افزود: طی ســال های برنامه ششم توسعه 
تاکنون تنها پالایشگاه میعانات گازی ستاره خلیج 
فارس به بهره برداری رسیده اســت و تا ظرفیت یاد 
شده در برنامه قبلی توسعه ۵۰۰ هزار بشکه در روز 
فاصله وجود دارد. از طــرف دیگر طرح های ارتقای 
پالایشگاه های کشور برای کاهش تولید نفت کوره 
آنطور که باید پیشــرفتی نداشــته اند و همچنان 
حدود ۲۰ تــا ۳۰ درصــد فراورده هــای تولیدی 

پالایشگاه ها نفت کوره است
بخش خصوصی راه نجات پالایشگاه سازی

اما حالا با پروژه پالایشگاه شهید سلیمانی به نظر 
می رسد گامی در این راســتا برداشته شده است، تا 
شاید راهی برای جلوگیری از واردات بنزین باشد اما 
به نظر می رسد آنطور که باید و شاید برای احداث این 
پالایشگاه تلاش نشده اســت چراکه جلیل سالاری 
مدیر عامل شــرکت پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی وعده ساخت پترو پالایشگاه ۳۰۰ هزار بشکه ای 
که وعده آن در ابتدای دولت سیزدهم داده شــد، با 
گذشت دو سال و نیم از روی کار آمدن دولت آبان ماه 
خبر تصویب احداث پتروپالایشگاه شهید سلیمانی 
در نشست شــورای اقتصاد منتشر شــد. با توجه به 
اینکه رسیدن بــه عملیات اجرایی این پالایشــگاه 
بیش از ۲ ســال زمان برده و آنطور که سالاری گفته 
بود با سرمایه گذاری ۹ میلیارد یورویی این پروژه تا 
۵ سال آینده تکمیل می شــود، این طور که به نظر 

می رسد رهبری در بخش های مختلف سخنان خود 
به لزوم سرمایه گذاری و ورود بخش خصوصی اشاره 
کرده اند که مسأله ای حائز اهمیت است چرا که اگر 
ساخت پالایشگاه شهید سلیمانی را در نظر بگیریم، 
در صورتی که اگر احداث این پالایشــگاه به بخش 
خصوصی سپرده می شد مراحل احداث و ساخت آن 
نهایتاً ۳ ســال زمان نیاز داشت در حالی که بر اساس 
گفته های سالاری ساخت این پالایشگاه ۳۰۰ هزار 

بشکه ای دست کم تا سال ۱۴۰۷ زمان می برد
باید توجه داشت، یکی از مهمترین دلایل احداث 
این پترو پالایشگاه تأمین ســوخت و بنزین و حتی 
جلوگیری از واردات بنزین اســت. سال گذشته بود 
که دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پالایش 
کشور در رابطه با نزدیک شدن مقدار تولید و مصرف 
بنزین به یکدیگر ابراز نگرانی کرده و در این راســتا 
گفته بود: »بهینه ســازی مصرف سوخت در کشور 
باید در دستور کار قرار گیرد و خودروسازها نیز باید 

در این بازه اهتمام ورزند.«
عاشوری سیاست اتخاذشده از سوی دولت برای 
احداث پتروپالایشــگاه های جدید را مثبت ارزیابی 
کرده و گفته بود: در صورتی که احداث و تأمین اعتبار 
و سرمایه گذاری پترو پالایشگاه ۳۰۰ هزار بشکه ای 
شــهید ســلیمانی و طرح مروارید مکران و افزایش 
ظرفیت ۱۵۰ هزار بشکه ای پالایشگاه به سرعت در 
دستور کار قرار بگیرد، در زمینه جبران فاصله تولید 
و مصــرف امیدبخش خواهد بود. در حــالی ابتدای 
سال قرار بر ساخت این پالایشگاه بود به تازگی مجوز 
احداث این پالایشــگاه به تصویب تصویب شورای 

اقتصاد رسیده است
به نظر می رســد اگر غفلــت دولــت یازدهم و 
دوازدهم در پالایشگاه سازی و حتی دولت سیزدهم 
برای ساخت پتروپالایشگاه شهید سلیمانی وجود 
نداشــت اکنون ایران به عنوان یــکی از بزرگترین 
دارندگان منابع نفتی برای جبــران ناترازی موجود 
بــه وارد کننده بنزیــن تبدیل نمی شــد به همین 
دلیل لازم اســت دولت سیزدهم عزمی جدی برای 
ساخت و توســعه پالایشــگاهی در پیش بگیرد تا 
بتواند جایگاه قبلی خود را به دست آورده و نه تنها از 
واردات جلوگیری کند مجــدداً صادرات بنزین را در 
پیش بگیرد کــه ورود بخش خصوصی به این عرصه 

نمی تواند بی تأثیر باشد

لزوم ورود بخش خصوصی به پالایشگاه سازی
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نگاه

۱۲۵ برند پوشاک قاچاق 
شناسایی شد

مدیرکل صنایــع و منســوجات وزارت 
صمت با اشاره به اینکه قاچاق بودن ۱۲۵ برند 
محرز شده اســت، گفت: طی هفته گذشته 
حدود ۴۰ میلیــارد تومان پوشــاک قاچاق 
جمــع آوری و بــه املاک تملیــکی تحویل 
شده اســت.واردات پوشــاک از سال ۱۳۹۷ 
ممنوع شــد و در آبان ماه سال ۱۳۹۸ آخرین 
مجوز نشان تجاری که اجازه فعالیت داشت، 
آن منقضی شــد با این حال پوشاک قاچاق 
بازار را در دســت خود گرفته انــد؛ بنابراین با 
توجه به وضعیت بغرنج قاچاق پوشاک و نامه 
نگاری اتحادیه پوشــاک با رهبری، به تازگی 
وزارت صمت اعلام کرده اســت با هماهنگی 
ســتاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا، مقابله با 
برندهای محرز قاچاق پوشاک در هفته های 
آینده آغاز شده و امید می رود این اقدام تأثیر 
مهمی بر بازار شب عید پوشاک داشته باشد.

با این حال تولیدکنندگان پوشــاک معتقد 
هســتند که به دلیل هجمــه کالای قاچاق، 
قافیه شــب عید را به قاچاقچیان این کالاها 
می بازند؛ مجید افتخاری عضو هیأت مدیره 
اتحادیه تولید و صادرات نســاجی و پوشاک 
ایران با بیان اینکه شب عید بازار مهمی برای 
تولیدکنندگان اســت، می گویــد: در حال 
حاضر میزان پوشاک قاچاق در سطح عرضه 
بیش از ســه میلیارد دلار، معادل بیش از ۳۰ 
درصد کل بازار پوشــاک کشور، تخمین زده 
شده اســت. وضعیت تبلیغ پوشاک قاچاق 
هم به شــکلی اســت که اگر همین تبلیغات 
را تولیدکننده نمایش دهــد، پلمب خواهد 
شــد، اما با شــبکه قاچاق برخورد نمی شود.

به گفتــه افتخــاری، از طرف دیگر شــاهد 
تبلیغات گسترده قاچاقچیان در شبکه های 
اجتماعی هســتیم و حتی از ســلبریتی ها، 
بازیگران و بلاگرها هم بــرای تبلیغات خود 
استفاده می کنند و هیچکس با آن ها برخورد 
نمی کند. این در حالی اســت که در گذشته 
انتقال و فروش کالای قاچــاق پنهانی انجام 
می شد.در این رابطه محسن گرجی، مدیرکل 
صنایع و منسوجات وزارت صمت با اشاره به 
برخوردهای صورت گرفته با پوشاک قاچاق 
اظهار کرد: ســطح عرضه در کشــور دارای 
گستردگی است و در گام اول، مبارزه با قاچاق 
را به ۱۲۵ برند محدود کردیم که قاچاق بودنِ 
آن محرز شده و شک و شبهه ای در این مساله 
وجود ندارد. هر فروشــنده ای که این برندها 
را عرضه کند، وارد حیطه قاچاق شــده و در 
این راستا فهرســتی با همکاری اتحادیه های 
تخصصی و ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا 
نهایی و در برنامه اقدام قرار دادیم.وی با اشاره 
به تمرکز بر مراکز تجــاری بزرگ که اهمیت 
راهبردی دارند، گفت: هر نــام تجاری که در 
این مراکز مستقر شــود، در سایر بخش های 
بازار پر نفوذ خواهد شد و اگر برندهای ایرانی 
در این مراکز خرید مستقر شود، نفوذ بالاتری 
در ســایر فروشگاه های ســطح شهر خواهد 
داشت.گرجی با بیان اینکه شناسایی قاچاق 
در ســطح عرضه صورت گرفته است، گفت: 
کار از مراکز تجاری شــروع شــده و از هفته 
گذشته با اقدامات مشــترک برخوردها نیز 
صورت گرفته و خوشبختانه آمار و اطلاعات 
خوبی در این خصوص وجود دارد. حدود ۴۰ 
میلیارد تومــان کالای قاچاق جمع آوری و به 
املاک تملیکی تحویل شده است و محاکمه 
و برخورد نیز به زودی اتفاق می افتد.مدیرکل 
صنایع و منسوجات وزارت صمت درباره نوع 
برخورد با متخلفان هم گفت: نماینده تعزیرات 
و قاضی در لحظه برخورد حضور داشــته اند و 
از ســوی وزارت صمت محرز بودن ۱۲۵ برند 
اعلام شده و جای خالی برای بخشش نمانده 
اســت. از نماینده تعزیرات درخواست شده 
روند مذکــور را رصد و گــزارش کند؛ ضمن 
اینکه برخورد در سطح عرضه پس از دو سال 
برای اولین بار اتفاق افتاده است و به ستاد هم 
پیشنهاد دادیم برخوردها به صورت هفتگی 
ادامه پیدا کند که مورد تأیید هم بود.در حال 
حاضر در حوزه صنعت پوشاک حداقل ۱۲۰ 
هزار واحد صنفی تولیدی ثبت شــده که این 
آمار به غیــر از مجموعه واحدهای مشــاغل 
خانگی و مزون هایی اســت که توسط وزارت 
ارشاد دارای مجوز هستند. حداقل ۲۸۰ هزار 
واحد صنفی توزیعی نیز در حوزه پوشاک فعال 
اســت که این آمار نیز به غیر از فروشگاه های 
فعال در حوزه فضای مجــازی و بعضاً بدون 
مجوز اســت.همچنین ۱۰۰۰ واحد صنعتی 
تولیدی در حوزه پوشاک در کشور فعال است. 
در این تعداد واحد صنعتی- تولیدی به علاوه 
۱۰۰ هزار واحــد صنفی-تولیــدی مابین 
۷۰۰ هزار تا یک میلیون نفر اشــتغال دارند 
که با احتساب اشتغال در حوزه توزیع، حدود 
دو تا ۲.۵ میلیون نفر )آمار ثبت شــده رسمی 
واحدهای رسمی( در صنعت پوشاک کشور 

مشغول به کار هستند

امسال ۲.۵ میلیون تن برنج 
سفید در کشور تولید شد

مجری طرح گنــدم وبرنــج وزارت 
علــت  گفت:بــه  جهادکشــاورزی 
بارندگی های خوب در بهار وتابســتان 
امسال، ســطح کشــت برنج به بیش از 
۷۰۰هزار هکتار رسید که از این میزان، 
۲میلیون و ۵۲۰هزار تن برنج ســفید به 

دست آمد
سهراب ســهرابی، مجری طرح گندم 
و برنــج وزارت جهاد کشــاورزی درباره 
برنامه هــا وزارتخانــه در حــوزه برنج 
گفت: ســال آینده تمرکز ما بر کشــت 
برنج متناســب با الگوی کشــت ابلاغی 
در مناطــق، توســعه کشــت مکانیزه، 
مصرف متعــادل کودهــای شیمیایی، 
توسعه کشــت ارقام پرمحصول، ارتقای 
بهــره وری آب، مدیریــت بهینه کنترل 
خســارات آفات، بیماری ها و علف های 
هرز و توســعه خشــکه کاری یا کاشت 
مســتقیم بذر برنج در اراضی شالیزاری 

است
وی کاهــش مصــرف آب، افزایــش 
حاصلخیزی خاک و افزایش بهره وری را 

از فواید خشکه کاری برشمرد
ســهرابی ادامه داد: در حــال حاضر 
نزدیک به ۴۰۰ هکتار خشکه کاری برنج 

در شمال کشور داریم
وی درباره کشــت مکانیــزه برنج نیز 
اذعان داشــت: از ۷۷۲ هزار هکتار سطح 
شالیزارهای اســتان های شمالی، ۳۷۲ 
هزار هکتار کشــت به صــورت مکانیزه 

انجام می شود
ســهرابی در همین حال اضافه کرد: 
برداشــت مکانیزه برنج نیز در ســطح 

حدود ۶۰۰ هزار هکتار صورت می گیرد
وی در ادامــه با بیان اینکــه افزایش 
سطح شالیزارها جز برنامه های معاونت 
امور زراعت نیست، تصریح کرد: در یک 
برنامه بلندمدت به دنبال کاهش سطح 
کشــت برنج و افزایش عملکرد در واحد 

سطح هستیم
ســهرابی متوســط عملکــرد تولید 
شلتوک برنج در هر هکتار از شالیزارهای 
کشــور را ۵ تن و ۴۴۰ کیلوگرم عنوان و 
اظهار کرد: عملکرد تولید شلتوک برنج 
در اســتان گیلان ۴ تن و ۷۰۰ کیلوگرم 
و در مازنــدران ۶ تن در هکتار در ســال 

گذشته بود
وی توسعه ارقام جدید و پر پتانسیل، 
مصــرف انــواع ریزمغذی هــا و مصرف 
متعادل کودهای شیمیایی ازته، فسفاته 
و پتاســه و کودهای بذرمــال در اراضی 
شــالیزاری را از دیگر برنامه های ســال 
آینــده در حــوزه برنج نام بــرد و گفت: 
یکی از سیاســت های وزارتخانه انتقال 
فناوری های تولید برنج هیبرید از خارج 

به کشور است
ســهرابی تاکید کرد: بــا بکارگیری 
فناوری های تولید برنــج هیبرید، تولید 
شلتوک تا ۱۰ تن در هکتار افزایش پیدا 

می کند
وی معرفی روش هــای نوین آبیاری، 
ارائه توصیه های فنی متناســب با تولید 
برنج، توســعه روش های غیر شیمیایی 
و مدیریت آفــات، بیماری ها و علف های 
هــرز، اجــرای برنامه های آمــوزشی و 
ترویجی، اصلاح و نوسازی کارخانه های 
شــالی کوبی و صنایع فرآوری برنج را از 
دیگر برنامه هــای افزایــش تولید این 

محصول عنوان کرد
مجری طرح گنــدم و برنــج وزارت 
جهاد کشاورزی درباره سطح زیر کشت 
و تولید برنج در سال گذشته خاطرنشان 
ســاخت: به علت بارندگی های خوب در 
بهار و تابستان امسال، سطح کشت برنج 
به بیــش از ۷۰۰ هزار هکتــار رسید و از 
این سطح چهار میلیون و ۲۰۰ هزار تن 
شلتوک برداشت شد.وی ادامه داد: از این 
میزان برداشت شــلتوک، دو میلیون و 
۵۲۰ هزار تن برنج ســفید به دست آمد.

وی اظهار داشــت: نیاز کشــور با توجه 
به ســرانه مصرف و جمعیت کشور سه 
میلیون تن برنج ســفید و ۲۰۰ هزار تن 
ذخیره استراتژیک است.سهرابی درباره 
واردات برنج گفت: در ســال جاری نیاز 
واردات بیــش از ۷۰۰ هزار تــن نیاز به 
واردات برنج به کشور نیست و با واردات 
۷۲۰ هــزار تن برنج در ۹ ماهه امســال، 

نیازی به واردات نداریم

خبر

هر کیلو گرم گوشــت مرغ منجمد در فروشــگاه های زنجیره ای 
سطح شهر ۶۵ هزار تومان به فروش می رسد.رصد بازار برخی کالاهای 
اساسی در بعضی فروشگاه های زنجیره ای انجام شد. طی ۹ ماه نخست 
ســال تقریباً ۲۰۰ کد تعرفه از دریافت ارز ترجیحی خارج شــد و در 
فهرســت کالاهایی با ارز نیمایی قرار گرفت. البته یک استثنا در حوزه 
حبوبات اتفاق افتاد که به دلیل چالش در بازار دوباره از تالار دو به یک 
بازگشت.هفته اول دی ۱۴۰۲ اعلام شــد حبوبات از تالار اول به دوم 
رفت اما پس از حدود یک هفته به دستور وزیر جهاد کشاورزی به تالار 
اول بازگشت. معمولًا نرخ کالاهای بسته بندی شده نسبت به فروش 

فله ای آن بالاتر اســت زیرا هزینه کاغذ، چاپ و.... قیمت تمام شده را 
افزایش می دهد. به عنوان مثال حبوبات فله ای نسبت به نوع بسته بندی 
ارزان تر اســت. اما انتقال این کالا از تالار اول به دوم سبب شد تا قیمت 
آن افزایشی شود و مثلًا قیمت لوبیا سفید از ۸۳ هزار تومان به ۹۱ هزار 
تومان برسد. در ادامه با برگشت این کالا به تالار اول نرخ این محصول 
۸۹ هزار تومان شد. رصد روز گذشته نشان داد نرخ آن دوباره افزایشی 
شده و برخی خرده فروشی های سطح هر کیلو گرم لوبیا سفید فله ای 
را به مبلغ ۹۶ هزار تومان به فروش می رسانند. این افزایش برای سایر 
حبوبات هم بوده همان گونه که سال گذشــته نیز در نیمه دوم خرده 

فروش ها مبادرت به افزایش قیمت این محصــول پروتئینی کردند.
گفتنی اســت؛ با وجود افزایش هر کیلو گرم حبوبات به شکل فله ای 
باز هم نسبت به قیمت بســته بندی آن ارزان تر است. شاید همین امر 
سبب شده تا فروشندگان در این بخش در مقاطع زمانی مختلف نرخ 
محصولات را افزایش دهند.همچنین در سطح فروشگاه های پروتئین 
فروشی هر کیلو گرم گوشــت مرغ گرم ۸۷ هزار تومان و گوشت مرغ 
منجمد در فروشگاه های زنجیره ای ۶۵ هزار تومان به فروش می رسد. 
در ادامه قیمت برخی کالاهای اســاسی در بســته بندی فروشگاهی 

می آید )تمام قیمت ها به هزار تومان است(

ثبات قیمت در بازار کالاهای اساسی

امکان صدور بیمه   نامه در سامانه جامع تجارت فراهم شد
اخیراً امکان صدور بیمه نامه باربری وارداتی برای کالاهای دارای شناسه 

کالا در بستر سامانه جامع تجارت فراهم شده است
ورود و عرضه کالاهای قاچاق به داخل کشــور به مانــعی برای افزایش 
ظرفیت تولیدی بسیاری از تولیدکنندگان ایرانی تبدیل شده است. در نتیجه 
نه تنها رشد اقتصادی، بلکه مسیر اشتغال زایی نیز با مشکل روبرو شده است. بر 
همین اساس، سیاست گذار با انجام اقدامات مختلف از جمله تدوین ضوابط و 
مقررات، در تلاش است تا ریسک ورود و عرضه کالاهای قاچاق در بازار ایران 

را افزایش دهد
اما با وجود قوانین تصویب شده در این زمینه، این معضل به خوبی کنترل 
نشــده و همچنان ورود کالای قاچاق با کمترین ریســک و مشکلی پیش 
می رود؛ به طوری که نه تنها به راحتی در بازار عرضه می شود، بلکه از خدمات 

قانونی و رسمی مانند بیمه و گارانتی نیز استفاده می کند
گفتنی است، قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز که در سال ۱۳۹۲ به تصویب 
رسید، بارها مورد بازنگری و اصلاح قرار گرفته است. در این تغییرات، بسیاری 
از دستگاه های اجرایی به صورت رسمی مأمور به انجام تکالیف قانونی خود در 
زمینه مبارزه با قاچاق کالا و ارز شدند؛ به عنوان مثال در اصلاحیه این قانون، 
دســتگاه هایی همچون مرکز آمار ایران، بیمه مرکزی، اتاق اصناف و وزارت 
ارتباطات به ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا افزوده شده تا اجرای مفاد آن 

امکان پذیر شود
به طور کلی می توان گفت در قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، قانون گذار در 
تلاش است با راه اندازی سامانه جامع تجارت و دیگر سامانه های زیرمجموعه 
آن، امکان ایجاد شفافیت در فرآیند واردات، تولید و عرضه کالاهای گوناگون 
برقرار شود؛ بنا بر اظهارات رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس، در گذشته و 
پیش از ایجاد سامانه های برخط نظارتی، تفاوتی برای ارائه خدمات بیمه ای 
بین کالای قاچاق و غیر قاچاق وجود نداشت؛ اما به گفته محمدرضا ابراهیمی 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس، بر اساس اصلاحات اخیر قانون مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز، ارائه خدمات بیمــه ای تنها به کالاهای قانونی امکان پذیر 

خواهد بود و شرکت های بیمه ای حق ارائه خدمات به کالای قاچاق را ندارند
به گفته وی: »یکی از الزامات در قانون این است که دولت باید سامانه ای 

برای ارائه خدمات به کالاها راه اندازی کند. مثلًا وســایل خانگی قاچاق وارد 
می شــود و مابه ازای آن خدماتی شــامل تأمین و گارانتی داده می شود. در 
قانون جدید مصوب شده که کلیه خدمات شامل گارانتی، بیمه و مالی کالای 
قاچاق ممنوع باشــد و هر مجموعه ای که خدماتی در این حــوزه ارائه دهد 

مشمول قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز شود.«
ارائه خدمات بیمه به کالای قاچاق، جرم است

پیش تر معاون صنایع عمــومی وزیر صمت با اشــاره به ضرورت مبارزه 
سیســتمی با قاچاق کالا، گفته بود: »ابلاغ اصلاح قانون مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز از سوی مجلس اقدام شــایان توجهی بوده، زیرا در این قانون اختیارات 
جدیدی تعریف شده اســت؛ به عنوان نمونه اگر خدماتی که ارائه می شود به 
فرآیند قاچاق کمک کند باید جرم انگاری شــود، مثلًا اگر یک شرکت بیمه 

کالای قاچاق را بیمه کند، مرتکب جرم شده است.«
تسهیل و یکپارچگی درگاه تعامل با حاکمیت

علاوه بر تکالیف منــدرج در قانون مبارزه با قاچــاق کالا و ارز، وزارت 
صمت مطابق ماده هشــت قانون بهبود مســتمر محیط کســب و کار، 
موظف شــده تا فرآیند تجارت خارجی را بدون نیاز به مراجعه حضوری، 
الکترونیکی نموده و بیمه نامه نیز از عناوینی اســت که صراحتاً در قانون 

مذکور نام برده شده است
تسهیل فرآیند تجارت و یکپارچگی درگاه تعامل با حاکمیت از مهم ترین 
مأموریت های دولت ها بوده که با وجود تلاش های صورت گرفته، تاکنون به 

طور کامل محقق نشده است
فراهم شدن امکان درخواست صدور بیمه نامه باربری در سامانه 

جامع تجارت
گفتنی است برخی مفاد قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، تاکنون اجرایی 
شده و پیشرفت هایی نیز در این زمینه صورت گرفته است. در روزهای اخیر 
طی همکاری صورت گرفته توســط بیمه مرکزی بــا وزارت صمت، مرکز 
فناوری اطلاعات و ارتباطات بیمه مرکزی جمهوری اسلامی ایران با ارسال 
نامه ای به شرکت های بیمه، با اشــاره به ضرورت درخواست صدور بیمه نامه 
باربری وارداتی در ســامانه جامع تجارت برای کالاهای دارای شناسه کالا، 

اعلام کرده است که فهرســت کالاهای مشــمول صدور بیمه نامه باربری 
وارداتی در بستر سامانه جامعه تجارت جهت استفاده شرکت های بیمه قرار 

داده شده است
به عبارت دیگر از این پس تمامی شــرکت های بیمه می بایست در رشته 
باربری وارداتی، صدور بیمه نامه و الحاقیه را برای کالاهای مشمول شناسه 
کالا براساس اطلاعات دریافتی از مسیر ســامانه جامع تجارت انجام دهند. 
پیش از این ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز از بیمه مرکزی خواسته بود که 
صدور بیمه نامه باربری برای رویه واردات تنها از بســتر این ســامانه صورت 
پذیرد؛ البته این اقــدام در گام اول تنها برای چند گــروه کالایی مانند اقلام 
دیجیتال، تلفن همراه، تبلت و لپ تاپ اجرایی شده و قرار است به مرور به سایر 
کالاها نیز تعمیم یابد تا عملًا دریافت خســارت از بیمه، مبتنی بر اطلاعات 
اسناد تجاری و ثبت سفارش باشد تا امکان دور زدن سامانه جامع تجارت و 

شرکت های بیمه کاهش یابد
امکان صدور بیمه   نامه در سامانه جامع تجارت فراهم شد

با توجه به موفقیت طرح در گام اول و دوم درخواســت صدور بیمه نامه از 
طریق سامانه جامعه تجارت، ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در آبان ماه سال 
جاری با ارسال نامه ای به وزارت صمت و بیمه مرکزی خواستار اجرای کامل 
طرح صدور بیمه نامه و الحاقیه در سامانه جامعه تجارت برای تمامی کالاهای 

مشمول شناسه کالا شد
همان طور که گفته شد این موضوع در نامه اخیر مرکز فناوری اطلاعات و 
ارتباطات بیمه مرکزی به شرکت های بیمه در تاریخ ۱۷ دی ماه سال جاری 
عمل شــده و می توان گفت از این پس امکان دریافت خدمات بیمه ای برای 

بسیاری از کالاهای قاچاق کاهش یافته است
بررسی های کارشــناسی نشــان می دهد به ازای هر یــک میلیارد دلار 
کالایی که به کشور قاچاق می شود، ۵۰ هزار فرصت شــغلی از بین می رود. 
بنابراین می توان گفت که الزامی شدن صدور بیمه نامه باربری از طریق سامانه 
جامع تجارت یکی از ظرفیت های مبارزه سامانه محور با قاچاق کالا است که 
می تواند ریســک قاچاقچیان را به طور معناداری افزایش داده و در مجموع 

موجب کاهش قاچاق کالا به کشور شود

دود اختلاف برسر افزایش قیمت 
بلیت هواپیما به چشم مسافران رفت

ایرلاین هایی که قیمت بلیت را سر خود بالا برده 
بودند با ممانعت قوه قضاییه مواجه شدند و اکنون به 
نشانه اعتراض پروازها را کنسل می کنند.علی رغم 
وعده مســؤولان در خصوص نظارت بر فروش بلیت 
هواپیما، بر اساس بررسی میدانی خبرنگار مهر حاکی 
از آن اســت که این بازار در شرایط خود نابسامانی به 

سر می برد از اواسط دی ماه بلیت مسیرهای پر تردد 
با افزایش صد درصدی مواجه شــد بــه طوری که 
مســافرین از وضعیت قیمت گذاری بلیت ها شاکی 
بودند. زمانی که دلیل این افزایش را پیگیری کردیم 
ایرلاین ها مدعی شــدند دلیل گرانی بلیت به دلیل 
ثابت بودن نرخ در طول ۲ سال گذشته بود. ایرلاین ها 
ادعا می کنند کــه قیمت بلیت هواپیمــا با توجه به 
افزایش هزینه ها برای آنها صرفه اقتصادی ندارد و باید 
نرخ گذاری توسط خود اشرکت های هواپیمایی انجام 
شــود.با این حال حسین مذنب مدیرکل بازرسی، 

مدیریت عملکرد و حقوق شــهروندان وزارت راه و 
شهرسازی )۲۱ دی ماه( در فضای مجازی شخصی 
خود، نوشت: بر خلاف اخبار منتشر شده در چند روز 
اخیر، هیچ مجوزی برای افزایش قیمت بلیت هواپیما 
صادر نشده و مرجع قیمت گذاری تنها شورای عالی 
هواپیمایی است.وی افزود: شرکت های هواپیمایی 
موظف به اعمال قیمت مصوب خرداد ماه سال جاری 
هستند که در غیر این صورت با آنها برخورد قانونی 
صورت خواهد گرفت.در این راستا )۲۲ دی ماه(، یک 
گشت بازرسی مشترک با حضور نمایندگان وزارت 

راه و شهرســازی، پلیس امنیت اقتصادی و سازمان 
تعزیرات حکومتی از فرودگاه مهرآباد انجام شــده 
و ۹ شــرکت متخلف در فروش بلیت شناسایی و به 
سازمان تعزیرات حکومتی معرفی شدند.البته باید 
توجه داشت در خردادماه امســال نیز شرکت های 
هواپیمــایی بــرای افزایش قیمت بلیــت هواپیما 
اعتراض های بسیاری داشتند تا پس از جنجال های 
فراوان مجوز افزایش ۲۹ درصــدی قیمت بلیت از 
سوی سازمان هواپیمای و ســتاد تنظیم بازار صادر 

شد

یک فعــال در حوزه ماشیــن آلات گفت:بیش 
از ۲ ســال است که تسهیلاتی به کشــاورزان برای 
خرید تراکتور پرداخت نشده است در حالی که در 
سال های قبل با سود ۱۵درصد و با بازپرداخت ۵ تا ۷ 

ساله وام پرداخت می شد
تراکتور، کمباین و% از ابزار کار کشاورزان بوده که 
با رشد دانش، فنون تولید این ماشین آلات نیز تغییر 
کرده است. امروز در کنار خودران ها، کشاورزان نیز 
می توانند از راه دور به کنترل و مدیریت مزارع خود 
با ابزار کار نویــن بپردازند. خبرگزاری مهر چندین 
گزارش در خصوص ماشین آلات کشاورزی منتشر 
کرده که به مشــکلات و چالش ها در حــوزه بازار 
پرداخته اســت. در راســتای تکمیل این موضوع، 

بررسی وضعیت تولید نیز ضروری است
وضعیت تولید تراکتور در کشور

ناصر قربانیان فعال در بخش تولید ماشین آلات 
کشاورزی درباره وضعیت تولید تراکتور در ۸ ماهه 
نخست سال به مهر گفت: اگر به گذشته برگردیم 
تقریباً وقتی از گذشــته صحبت می کنیم منظور 
پیش از سال ۹۸ است که شرایط تورمی فعلی وجود 
نداشــت. در آن دوره، میانگین فروش تراکتور بین 
۱۵ تا ۱۶ هزار دستگاه در سال بود. همچنین برای 
حدود ۱۲ هزار دستگاه تسهیلات پرداخت می شد 
از طریق خط اعتباری که مشخص شده بود. وزارت 
جهاد کشــاورزی و بانک عامل که بانک کشاورزی 

باشد، این تسهیلات پرداخت می شد
وی ادامــه داد: با توجه به شــرایط تورمی پیش 
آمده از ســال ۹۸، تراکتور هم به عنوان یک کالای 
سرمایه ای شد و از آن زمان تقاضا افزایش یافت. به 
نسبت افزایش تقاضا، تولید هم افزایش پیدا کرد به 
طوری که ســال ۱۴۰۰ در حدود ۲۲ هزار دستگاه 
تولید شد. این عدد ســال ۱۴۰۱ به ۳۱ هزار و ۵۰۰ 
دستگاه رسید. امســال هم برنامه ریزی شده تا ۴۰ 
هزار دستگاه تولید شــود که بخش عمده ای از این 

برنامه محقق شده است
قربانیان در پاسخ به این پرســش که از ۳۱ هزار 
و ۵۰۰ دستگاه تولید شــده در سال گذشته چقدر 
صادر شــد، اظهار کرد: تمام تراکتورهــا برای بازار 
داخل بود. بازار داخل از بخش صادرات منفک شده 

است

وی درباره نیاز بازار داخل به تراکتور عنوان کرد: 
دو بحث را باید از هم جدا کنیــم، یکی موضوع نیاز 
جاری کشور به تراکتور است که در حدود ۱۶ هزار 
دستگاه برآورد می شود و اگر تراکتورهای شالیزاری 
هم اضافه شــود ۱۹ تا ۲۰ هزار دســتگاه نیاز بازار 

داخل است
وی ادامه داد: اگر حدود ۱۰ هزار دســتگاه هم 
برای نوســازی تراکتورهای فرســوده لحاظ شود 
زیرا بالای ۵۰ درصد تراکتورهای کشــور فرسوده 
هســتند، پیش بینی می شــود ســالانه به حدود 
۳۰ هزار دستگاه نیاز اســت. اما دفتر مکانیزاسیون 
وزارت جهاد کشــاورزی این عدد را ۵۳ تا ۶۰ هزار 

دستگاه اعلام کرده است
تسهیلاتی پرداخت نمی شود

قربانیان اضافه کرد: نیاز به مطالعات کارشناسی 
بیشــتر دارد. آیا ســالانه می توان ۳۰ هزار تراکتور 
جایگزین کرد؟ بیش از ۲ ســال است که هیچ گونه 
تســهیلاتی به کشــاورزان برای خریــد تراکتور 
پرداخت نشده است در حالی که در سال های قبل 
با ســود ۱۵ درصد و با بازپرداخت ۵ تا ۷ ســاله وام 

پرداخت می شد
این فعال صنعت تراکتورسازی با اشاره به سفر 
رئیس جمهوری به آذربایجان شرقی عنوان کرد: در 
این سفر مقرر شد تا ۵ هزار میلیارد تومان از طریق 
تسهیلات بانک کشاورزی پرداخت شود که هنوز 
اجرایی نشده است. هنگامی که قرار باشد ۳۰ هزار 
تراکتور فرسوده، جایگزین شود حداقل سالانه به 

۵۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات نیاز است
قربانیان با بیان اینکه اگر قرار باشــد سالانه ۳۰ 
هزار تراکتور فرســوده جایگزین شــود، ظرفیت 
ساخت ۶۰ هزار دستگاه در کشور وجود دارد، عنوان 
کرد: این تعداد تولید می شــود اما به شــرط اینکه 
خرید آن تضمین شده باشــد. نمی توان این حجم 

تراکتور ساخت اما انبار کرد
اما و اگرهای یک بازار

برنامــه تولید تراکتــور برای امســال ۴۰ هزار 
دستگاه است. قربانیان در پاسخ به این پرسش که 
عنوان می کنید نیاز واقعی کشور ۳۰ هزار تراکتور 
است -۲۰ هزار دســتگاه برای خرید سالانه و ۱۰ 
هزار تراکتور برای نوسازی فرســوده ها- چرا قرار 

است ۴۰ هزار تراکتور ساخته شود، گفت: ۱۰ هزار 
تراکتور مازاد به شرط اینکه اعتبار برای جایگزینی 
تراکتورهای فرســوده وجود داشــته باشد، تولید 
خواهد شــد. مثلًا ســاخت تراکتــوری مربوط به 
۴۰ سال قبل اســت. صاحب آن زیر ۱۵۰ میلیون 
نمی فروشد. حتی بعضاً شاهد هستیم تراکتور بالای 
۴۰ سال ساخت ۳۰۰ میلیون تومان قیمت گذاری 

شده است
وی گفت: از نظر ادبیات علمی و استانداردهای 
تعریف شــده هــر تراکتــور بالای ۱۳ ســال عمر 
فرســوده اســت. حال، تراکتوری بالای ۳۰ سال 
عمر دارد اما در بازار ۳۰۰ میلیــون تومان می توان 

فروخت
وی افزود: حتی اگر برای یک تراکتور فرســوده 
در بازار با قیمت ۱۵۰ میلیون تومان، مشتری باشد 
فرد حاضر نیست آن را به عنوان قراضه به مبلغ ۲۰ 

تا ۳۰ میلیون تومان واگذار کند
مصوبه ای بدون بودجه

قربانیان با بیان اینکه سال ۱۳۸۷ هیأت وزیران 
متولی و روش جایگزیــنی و اجرای آن را ابلاغ کرد، 
گفت: اجرا نشده چون اعتبار و بودجه لازم برای آن 

تخصیص داده نشده است
وی درباره چرایی صف طــولانی خرید تراکتور 
و انتظار ۳ تا ۴ ســاله کشــاورز برای تهیه ابزار کار، 

اظهار کرد: اینجا باید دو بحــث را از هم جدا کنیم؛ 
متقاضیانی که از طریق تسهیلات بانک کشاورزی 
می خواهند خرید داشته باشــند، بله صف خرید و 
انتظار طولانی است. آنها ۴ ســال نه بلکه برخی ۷ 
سال در انتظار خرید هستند؛ اما افرادی که توانایی 
مالی دارند می توانند خرید نقدی داشــته باشند. 
زمان انتظار برای خرید تراکتور نقدی نهایت ۳ ماه 

است
این کارشــناس حوزه کشــاورزی افزود: عمده 
مشــکلات در بازار تراکتور مربوط به تســهیلات 
اســت. وقتی بیــش از ۲ ســال پرداخــتی بانک 
کشــاورزی در حد صفر بوده طبیعی اســت که با 

انباشت تقاضا مواجه خواهیم بود
اعلام نیاز نمی شود

قربانیان در پاســخ بــه چرایی روزآمد نشــدن 
تراکتورهای تولید داخل، گفت: انتظار ما از وزارت 
جهاد کشاورزی و دفتر مکانیزاسیون این است که 
بر اســاس تکنولوژی و ابزار مورد درخواست اعلام 
نیاز کنند. به عنوان مثال، ســازمان ملی حفاظت 
محیــط زیســت بحــث موتــور ۳A Stage با 
اســتاندارد آلایندگی برای جایگزینی با موتورهای 
آلاینده مطرح کرده که در دســتورکار قرار گرفته 
اســت. یا کشــور در حــوزه تراکتور شــالیزار به 
کشــورهایی مانند ژاپن و تا حــدودی کره جنوبی 

وابسته بود که امروز داخلی سازی شده است

طولانی شدن پرداخت تسهیلات برای خرید تراکتور


